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سرمقاله

شـاید بیـش از یـک دهـه اسـت کـه بخـش نـگاه نـو جشـنواره بـه کانـون توجـه منتقـدان و 
مخاطبان جدی سـینما بدل شـده و به اصطلاح پدیده های جشـنواره را باید در میان آن ها 
جست وجو کرد؛ بخشی که پذیرای نسل جدید و جوان فیلم سازانی است که برای اولین بار 
فیلم هایشان به جشنواره فیلم فجر راه یافته و قرار است استعدادهای تازه ای به سینمای 
ایـران معرفـی شـوند. ایـن فیلم سـازان گرچـه بـه فیلـم اولـی شـناخته می شـوند، امـا لزومـا 
فیلم سازان مبتدی و آوانگارد نیستند و حتی برخی از آن ها در همان اولین گام موفق می شوند به بخش سودای 
سـیمرغ کـه بخـش اصلـی رقابتـی جشـنواره اسـت هـم راه یابنـد. نمونه اش سـعید روسـتایی کـه با همـان اولین 
فیلمش، »ابد و یک روز«، موفق شد به بخش سودای سیمرغ راه یابد و بسیاری از سیمرغ های جشنواره را از آن 
خود کند. یکی از ویژگی های مهم جشنواره امسال راه یابی چهار فیلم از بخش نگاه نو به بخش سودای سیمرغ 
است. فیلم های »آن شب« به کارگردانی کوروش آهاری، »پوست« به کارگردانی بهمن و بهرام ارک، »روز صفر« به 
کارگردانی سعید ملکان و »شنای پروانه« به کارگردانی محمد کارت، چهار فیلم اولی هستند که موفق شدند به 
رقابت های بخش سـودای سـیمرغ راه یابند و این نشـان می دهد سـطح کیفی فیلم های اول رشد قابل توجهی 
داشـته و دیگـر نمی تـوان آن هـا را بـه مثابـه فیلم هـای مدرسـه ای و آوانـگارد قلمـداد کـرد. حتی نگاهی به اسـامی 
کارگردان های این آثار هم نشان می دهد بسیاری از آن ها نام های شناخته شده ای هستند که قبلا در عرصه های 
دیگر سینما مثل تهیه کنندگی یا ساخت فیلم کوتاه، کارنامه موفقی دارند و درعرصه سینما و فیلم سازی کارآموز و 
مبتدی نیستند. واقعیت این است که دانش و مهارت سینمایی نسل جدید فیلم سازان و تجربه آن ها به واسطه 
رشد امکانات و بضاعت سینمایی نسبت به نسل های قبلی بیشتر شده و با نسل توانمندی روبه رو هستیم که 
سینما و زبانش را به خوبی می شناسند؛ فیلم سازانی که فیلم اول آن ها، تمرین فیلم سازی نیست و دوشادوش 
فیلم سازان کهنه کار در جشنواره رقابت کرده و حتی از آن ها جلو هم زده اند. دست کم در یک دهه اخیر پدیده های 
جشنواره و فیلم هایی که پیشنهادی تازه برای سینمای ایران بودند و توانستند با دست پر و سیمرغ های فراوان 
به خانه برگردند، در میان همین فیلم اولی ها بودند. فیلم اولی هایی که حالا به عنوان فیلم سازانی خلاق و نوآور 
در کانون توجه منتقدان و مردم هسـتند. فیلم اولی هایی که نه تنها دنباله رو نسـل قدیم فیلم سـازان نیسـتند، 
که الگوها و سـاختارهای جدیدی از فیلم سـازی را به نمایش گذاشـته و سـعی می کنند مسـیر تازه ای را در الگوی 
فیلم سازی تجربه و معرفی کنند. همین چهار فیلمی که امسال از بخش نگاه نو به سودای سیمرغ راه یافته اند، 
مهم ترین فیلم های جشـنواره بودند که هم در جمع منتقدان و رسـانه های سـینمایی و هم در نظرسنجی های 
مردمی توانستند بر صدر بنشینند و رضایت مخاطب را جلب کنند. حالا می توان گفت فیلم اولی ها باید اولویت 
سـینمای ایـران باشـند کـه بـه حمایت و پشـتیبانی بیشـتری نیـاز دارند تا بتـوان با تکیه بـر آن هـا افق روشـنی برای 

سینمای ایران ترسیم کرد.

فیلــم اولی ها و الگوی ســینمایی تازه

رضا صائمی



آرای مردمی معرفی شــش فیلم برتر 
شـش فیــــــــــلم برتـر آرای مردمـی در هفتمیـن روز 

جشـنواره فیلـم فجـر اعـلام شـد.
  نتیجه شمارش آرای فیلمهای نمایش داده شده در 
روز هفتم جشنواره فیلم فجر )18 بهمن ماه( از سوی ستاد انتخاب 

فیلم برگزیده از نگاه تماشاگران جشنواره فیلم فجر اعلام شد. 

مغـز  پروانـه،  شـنای  دوزیسـت،   ،60 یـازده  آبـادان  فیلمهـای 
اسـتخوان، درخـت گـردو و روز صفـر، 6 فیلـم برتـر آرای تماشـاگران 
سـی و هشـتمین دوره جشـنواره فیلـم فجـر تـا روز 18 بهمـن مـاه 

اعـلام شـده اسـت.
 فهرست فیلمها بدون اولویت است.

هفتمیـن روز سی وهشـتمین جشـنواره فیلـم فجـر بـا نام دو سـینماگر شناخته شـده گـره خـورد؛ ابراهیم حاتمی کیـا و نیکی 
کریمی. امیرعباس ربیعی، کارگردان فیلم اولی، در سـانس اول با فیلم »لباس شـخصی«، فیلمی تاریخی-سیاسـی درباره 
حـزب تـوده ایـران، حضـور داشـت و بعـد از ایـن فیلـم، »خـروج« حاتمی کیـا و »آتابـای« کریمـی بـه نمایـش درآمدنـد. البتـه 
کـه نشسـت های خبـری ایـن دو سـینماگر شناخته شـده، بـا حاشـیه ها و جنجال هایـی همـراه بـود. در روز هفتـم اسـتقبال از 

فیلم هـای جشـنواره بیشـتر شـد و فیلم هـای جشـنواره بـه 14 سـانس فوق العاده رسـیدند.

تمی کیا و  ثارابراهیم حا آ روز 
یمی کر نیکی 

هفتمین روز جشنواره فیلم فجر

مدیــر امــور ســینماهای جشــنواره فیلــم فجــر از 
جشــنواره  هفتــم  روز  در  فوق العــاده  ســانس   14
سی وهشــتم بــرای پنــج فیلــم پرمخاطــب جشــنواره 

خبــر داد.
فیلم هــای »روز صفــر« به کارگردانی ســعید ملکان در ســینماهای 
مگامــال، آزادی )ســه ســالن( و راگا، فیلــم »درخــت گــردو« بــه 

وز هفتم جشـنواره 14 سـانس فوق العـاده در ر
کارگردانــی محمدحســین مهدویــان در ســینماهای آزادی )دو 
ســالن(، فجــر اسلامشــهر و گالریا، فیلم »خورشــید« بــه کارگردانی 
ــم  مجیــد مجیــدی در ســینماهای ایران مــال و فرهنــگ یــک، فیل
بــه کارگردانــی محمــد کارت در ســینماهای  پروانــه«  »شــنای 
اســتقلال و کیــان و فیلــم »ســه کام حبــس« به کارگردانی ســامان 

ســالور در ســینما کــورش بــه ســانس فوق العــاده رســیدند.

شنواره فیلم فجر
شتمین ج
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فیلم سینمایی »شین« اولیــــــــــــن ساخته سینمایی 
میثم کـــــــزازی و به تهیه کنندگی شهاب حسینی روز 
شنبه، 19 بهمن ماه، در سانس آخــــر سینمای رسانه 

روی پرده می رود.
بنا به درخواست تهیه کننده فیلم سینمایی »شین«، این فیلم 
ساعت 22 شنبه، 19 بهمن ماه، در سانس آخر در بخش خارج از 

مسابقه در پردیس ملت به نمایش درمی آید.

برنامه فردای سینمای رسانه: نمایش »شین« در سانس آخر

تنهـا اکــــــــــران فیلـم سـینمایی »شـنای پروانـه« در 
چهارمیـن جشـنواره فیلـم فجـر اسـتان لرسـتان بـا 
اسـتقبال گستـــــــترده علاقه منـدان و فیلم سـازان 

لرسـتانی مواجـه شـد.
فیـــــــــــــــــلم سـینمایی »شـنای پروانـه« بـه تهیه کنندگی رسـول 
صدرعاملـی و کارگردانـی محمـد کارت در دومیــــــــــن سـانس از 
سـومین روز چهارمیـن جشـنواره فیلـم فجـر اسـتان لرسـتان بـه 

نمایـش درآمـد.
اسـتقبال دوسـت داران سـینما و فیلم سـازان لرسـتانی از ایـن اثـر 
بـه حـدی بـود که تمـام بلیت هـای آن در مرحلـه پیش فـروش و در 
گیشـه سـینما خریداری شـد و بسـیاری از حاضران موفق به تهیه 

بلیت نشدند.
»شـنای پروانـه« اولیـن سـاخته بلنـد محمـد کارت اسـت کـه بـه 
ناهنجاری هـای اجتماعـی در جنوب شـهر می پـردازد. جـواد عزتی، 
طنـاز طباطبایـی، امیـر آقایـی، پانتـه آ بهـرام، علـی شـادمان، نیـره 
فراهانـی، مهـدی حسـینی نیا، ایمـان صفـا، مه لقـا باقـری و نـادر 
کـه  هسـتند  سـینمایی  فیلـم  ایـن  اصلـی  بازیگـران  شهسـواری 

می داننـد. سی وهشـتم  جشـنواره  پدیـده  را  آن  بسـیاری 
پانزدهـم  از  لرسـتان  اسـتان  فجـر  فیلـم  جشـنواره  چهارمیـن 
بهمن مـاه و با اکران فیلم سـینمایی »بی صدا حلـزون« کار خود را 

وانه« پر »شنای  از  لرستانی ها  استقبال 

آغاز کرده و تا بیسـت ویکم بهمن ماه همه روزه در دو نوبت صبح 
و عصـر در سـاعات 10، 16، 18:30 و 21 پذیـرای دوسـت داران هنـر 

سـینما خواهـد بود.

ــن  ــی محس ــه تهیه کنندگ ــت 38« ب ــه »برداش برنام
ــی  ــبکه رادیوی ــت از ش ــه ای اس ــی برنام ــم معان حکی
از جشــنواره  ایــن دوره  بــه اتفاقــات  فرهنــگ کــه 

می پــردازد.
ایــن برنامــه ســینمایی هــر روز ســاعت 15:30 پخــش می شــود و 
ــی رســانه  ــا عوامــل فیلم هــای حاضــر در جشــنواره و اهال در آن ب
ایــن برنامــه  گفت وگــو می شــود. فاطمــه صائب تبــار گوینــده 
اســت کــه هــر روز بــا دو کارشــناس، علــی جعفــری و مصطفــی 
ــنواره  ــده در جش ــش درآم ــه نمای ــای ب ــاره فیلم ه ــودی، درب محم

صحبــت می کننــد.

است سی  وهشتم  جشنواره  صدای   »38 »برداشت 
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مـا نبـوده اسـت و بین ما هیچ اختلافی نیسـت.« والی نـژاد هم در 
این بـاره توضیـح داد: »اگـر آن سـکانس ها را حذف نمی کردیم، به 
زمـان فیلـم لطمـه وارد می کـرد. در ایـن فیلم سانسـوری از سـوی 

هیچ نهـادی صـورت نگرفت.«
یگـری شـبیه به نویـد محمدزاده باز

کارگردان فیلم »لباس شخصی« در پاسخ به سوالی درباره شباهت 
بازی نقش اول فیلم به بازی نوید محمدزاده گفت: »قیاس بازیگر 
نقش اول فیلم من با نوید محمدزاده باعث خوشحالی ماست. « 
کاراکتر مهدی نصرتی شبیه به کاراکترهایی است که نوید محمدزاده 
ایفا کرده است.« نصرتی هم درباره حضور خود در »لباس شخصی« 
توضیح داد: »من دوست ندارم شبیه هیچ بازیگری باشم و این 
نوع بازی را برای این نقش انتخاب کردم. به جزئیات این نقش فکر 
کردم و برای رسیدن به شخصیت تمرین زیادی داشتم. از دوستان 
می خواهم کمی صبور باشند. دیگر انتخاب های من در بقیه فیلم ها 

را ببینند و بعد درباره بازی من نظر بدهند.«

این فیلم سانسور نشده است
نشست خبری »لباس شخصی« در پردیس ملت

نشسـت خبـری فیلـم »لبـاس شـخصی« بـه کارگردانـی امیرعبـاس ربیعی، اولین نشسـت هفتمیـن روز جشـنواره فیلم فجر 
سی وهشـتم بود. نشسـت خبری این فیلم بیشـتر بر فضای تاریخی و منابع تحقیقی »لباس شـخصی« گذشـت، چراکه این 
فیلم درباره حزب توده در دهه ۶۰ اسـت. بیشـترین تاکید عوامل فیلم بر این بود که هیچ فشـار و سانسـوری از سـوی هیچ 
سـازمانی بر این فیلم اعمال نشـده اسـت. این نشسـت با حضور حبیب والی نژاد تهیه کننده، مهدی نصرتی، توماج دانش 
بهـزادی، ماه منیـر بیطـاری، مجیـد پتکـی بازیگـران، هاشـم مـرادی مدیـر فیلم بـرداری، مهـدی سـعدی تدوین، جـواد مطوری 
جلوه هـای ویـژه بصـری، آرش خوشـخو منتقـد و بـا اجـرای محمـود گبرلو جمعه، هجدهـم بهمن ماه، در پردیس سـینمایی 

ملت برگزار شـد.

نکرده  سانسور  دچار  را  خودش  فیلم  این  خوشخو: 
است

ربیعـی در ابتـدای ایـن نشسـت گفـت: »بـرای ایـن فیلـم زحمـت 
زیادی کشـیده شـده و پژوهش آن سـه سـال زمان برد و ما شش 
مـاه درگیر تولید بودیم.« آرش خوشـخو، منتقـد، درباره این فیلم 
گفـت: »»لبـاس شـخصی« نـوری بـه ماجراهایـی کـه در تاریـخ مـا 
مغفول است، می تاباند. این فیلم پرزحمت و پروسواس ساخته 
 شـده و در بازگویـی زوایـای پنهـان تاریخ خودش را دچار سانسـور 

نکـرده و از خـط قرمزهـا عبور کرده اسـت.«
هیـچ نهـادی »لباس شـخصی« را سانسـور نکرد

ربیعـی، کارگـردان، درباره سـکانس های حذف شـده فیلم توضیح 
داد: »حـدود سـه سـکانس و شـش دیالـوگ از فیلـم حذف  شـده 
بـرای  از درون  را نمی توانـم بگویـم. فشـارهایی  اسـت. دلایلـش 
حذف این سـکانس ها بود، اما این فشـارها از طرف سـازمان اوج 
و تهیه کننـده نبـود. از طـرف سـازمان و تهیه کننده هیچ فشـاری بر 
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تصویـری از خیابـان انقـاب با جلوه هـای بصری
تـداوم  و  فیلـم  بصـری  جلوه هـای  از  اسـتفاده  دربـاره  ربیعـی 
فیلم سـازی اش درباره سـوژه های سیاسی گفت: »خیابان انقلاب 
مـا کامـلا دکـور و پـرده سـبز اسـت. مـن بـه سـوژه های سیاسـی و 
ایـن ژانـر علاقه منـدم. ایـن رونـد را از فیلم هـای کوتاهـم شـروع 
کـرده ام و در آینـده هم علاقه به سـاخت فیلم در این فضـا دارم.« 
فیلـم  بصـری  ویـژه  جلوه هـای  دربـاره  مطـوری  جـواد  ادامـه  در 
توضیـح داد: »فضـای دهـه 60 از فضـای روز دور اسـت. بسـیاری از 
لانگ شـات ها را با کمک عوامل سـعی کردیم از طریق فضاسـازی 
و گرافیک اتمسفر دهه 60 به تصویر بکشیم. تصاویر بندر انزلی و 
لانگ شـات خیابـان انقلاب به  طـور کامل بازسـازی و در جلوه های 

بصری سـاخته شـد.«
یگـران جدیـد بایـد معرفـی  در جشـنواره فیلـم فجـر باز

ند شو
ربیعـی دربـاره همراهـی حاتمی کیـا بـا ایـن پـروژه گفـت: »ابراهیـم 
پـروژه پیوسـت و در بازنویسـی و کارگردانـی  بـه  حاتمی کیـا دیـر 
بـه مـا کمـک کـرد و مـن ممنـون او هسـتم.« او ادامـه داد: »مـن 
نسـبت  پیش زمینـه ای  فیلـم  سـوژه  بـه  توجـه  بـا  می خواسـتم 
بـه بازیگرانـم وجـود نداشـته باشـد و البتـه هزینـه کمتـری دربـاره 
بازیگـران بدهـم. هم چنیـن قصـدم معرفـی بازیگـران جدیـد بـه 
سـینما بـود. چـرا بایـد حلقـه انتخـاب بازیگـر محـدود بـه چنـد نفر 
معرفـی  بایـد  فجـر  فیلـم  جشـنواره  کارکردهـای  از  یکـی  باشـد. 

بازیگـران جدیـد باشـد.«
یگـری متخصـص هسـتند تـر در باز یگـران تئا باز

نویـد  بـه  نصرتـی  نقـش  شـباهت  دربـاره  هـم  بهـزادی  دانـش 
محمـدزاده گفـت: »نویـد بازیگـر توانمنـدی اسـت، امـا بـه نظـرم 
شـبیه دانسـتن بازی این دو نفر درسـت نیسـت. از نظر من چنین 
قضاوتی نشانه تنبلی در پرداختن به بازی مهدی نصرتی است.« 
او در ادامـه گفـت: »بـه نظرم بازیگـران تئاتر در بازیگری متخصص 
هسـتند و امیرعبـاس ربیعـی ایـن شـجاعت را داشـت کـه بـه این 
 سو بیاید و از بازیگران تئاتری در اولین فیلم خود استفاده کند.«

قصـه جذاب تر از سـوژه بود
انتخـاب  »بـرای  داد:  توضیـح  تحقیقاتـش  رونـد  دربـاره  ربیعـی 
سـوژه، ابتـدا قصـه مـن را جـذب می کنـد، نـه مضمـون. مـن برای 
سـاخت فیلـم تحقیقـات فراوانـی انجـام دادم و در پژوهش هایـم 
محدودتریـن سـند، خاطـرات آقـای ری شـهری بـود. اگـر بخواهـم 

منابـع را بیـان کنـم، بسـیار اسـت.«
تسـلیت وقایـع اخیر

و  سـلیمانی  سـردار  شـهادت  دربـاره  را  متنـی  سـپس  والی نـژاد 
شـهدای حادثـه سـقوط هواپیمـا قرائـت کـرد و در ادامـه دربـاره 
فیلـم اولی هایـی کـه سـازمان اوج به سـینما معرفی کرده اسـت، 
سـخنانی را بیـان کـرد. دانـش بهـزادی دربـاره ایفـای نقـش خـود 
در »لبـاس شـخصی« گفـت: »مـن  بعـد از 20 سـال بـازی در تئاتـر، 
می ترسـیدم بـرای پذیـرش ایـن نقـش پـا پیـش بگـذارم. امـا آقـای 
ربیعـی را می شـناختم و خوشـحالم کـه بـا ایـن فیلـم بـه سـینما 

معرفـی شـدم.«



شنواره فیلم فجر
شتمین ج

بولتن مجازی سی و ه

نشست خبری

جرنامه
ف

شماره چهاردهم، شنبه 19 بهمن 898

خلوتـی اسـت و سـکانس هایی از ایـن فیلـم مـا را یـاد سـینمای 
سـال های دور ایـن فیلم سـاز می انـدازد.« او ادامـه داد: »در ایـن 
فیلـم نسـبت بـه فیلم هـای اخیـر فیلم سـاز، خشـم و اعتـراض بـه 
شـکل بارزتری نشـان داده می شـود. جنس اعتراض در این فیلم 
از جنـس »مـوج مـرده« اسـت. حاتمی کیـا متناسـب بـا زمانـه این 

جنـس از اعتـراض را بـرای ایـن فیلـم انتخـاب کـرده اسـت.«
وی  وبه ر 26 سـال دوباره ر یبیـان: بعد از  سـام قر

ایسـتادم تمی کیا  حا بیـن  دور
حاتمی کیـا در پاسـخ بـه ایـن سـوال کـه اگـر او جـای کشـاورز فیلـم 

حاتمی کیا: برای خوشایند دیگران 
فیلم نمی سازم

نشست خبری فیلم »خروج«

نشست خبری فیلم »خروج« ساخته ابراهیم حاتمی کیا، دومین نشست هفتمین روز جشنواره فیلم فجر سی وهشتم 
بود. نشست خبری این فیلم مانند نشست های سال های اخیر فیلم های حاتمی کیا، نشستی داغ و جنجالی بود که باز هم 
انتقادات و اعتراضات کارگردان را در پی داشت. حاتمی کیا در این نشست مطرح کرد که برای خوشایند دیگران فیلم نمی سازد 
و فیلم هایش برآمده از دغدغه هایش هستند. فرامرز قریبیان در این نشست از خداحافظی اش از سینما حرف زد و اتفاقات 
پیرامون فیلم »3۶۰ درجه« را مطرح کرد که موجب قهر او از سینما شد. این نشست با حضور حبیب والی نژاد تهیه کننده، 
فرامرز قریبیان، پانته آ پناهی ها، سام قریبیان، کامبیز دیرباز، محمدرضا شریفی نیا، محمد فیلی بازیگران، وحید ابراهیمی مدیر 
فیلم برداری، عماد خدابخش تدوین گر، محمد برادران جلوه های ویژه بصری، مجیدعلی اسلام طراح صحنه، خسرو نقیبی 

منتقد و با اجرای محمود گبرلو عصر جمعه، هجدهم بهمن ماه، در پردیس سینمایی ملت برگزار شد.

جنـس اعتـراض ایـن فیلم از جنـس »موج مرده« 
ست ا

فیلـم  از  بعـد  کـه  موضـوع  ایـن  بـه  اشـاره  بـا  قریبیـان  ابتـدا  در 
گفـت:  اسـت،  نیامـده  فجـر  فیلـم  جشـنواره  بـه  »گناهـکاران« 
»مـن بـرای دفـاع از فیلـم آمـده ام.« نقیبـی بـا اشـاره بـه جایـگاه 
تثبیت شـده حاتمی کیـا در سـینمای ایـران گفـت: »او موثرتریـن 
از  بعـد  فیلـم  ایـن  می آیـد.  شـمار  بـه  انقـلاب  از  بعـد  فیلم سـاز 
یـادآور  مـن  بـرای  حاتمی کیـا  آقـای  پراکشـن  اخیـر  سـه گانه های 
فیلم هایـی ماننـد »مـوج مـرده« اوسـت. فیلـم »خـروج« فیلـم 
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»خـروج« بـود، بـه رئیس جمهـور چـه می گفـت، گفت: »هـر چقدر 
سـنمان بالاتر می رود، فیلم سـازی برایمان سـخت تر می شـود. در 
20 دقیقه اول فیلم تمام حرفم را بیان کردم و مشـکلات را نشـان 
دادم.« سـام قریبیان درباره نقش خود در این فیلم گفت: »بازی 
در ایـن نقـش فرصتـی بـود کـه حاتمی کیـا برایـم بـه وجـود آورد. 
کمـی نگـران بـودم، زیـرا مـا در فیلـم پـدر و پسـر نبودیـم و ممکـن 
بـود ایـن موضـوع بـرای مخاطب باورپذیر نباشـد. بعد از 26 سـال 
دوباره توانسـتم روبه روی دوربین حاتمی کیا بایسـتم و از او بابت 

این انتخاب متشـکرم.«
آن هاسـت ین  وج« از بهتر یبیـان: »خـر ز قر فرامـر

پانته آ پناهی ها هم در پاسخ به این سوال که آیا نگران شباهت 
این نقش به نقشی که در فیلم »نفس« ایفا کرده نبوده است، 
گفت: »من همیشه برای بازی در یک نقش نگرانم و نتیجه تمام 
فیلم هایی که تابه حال در آن ها نقش آفرینی کردم، همیشه برایم 
ترسناک بوده و هست. امیدوارم شما از حاصل فیلم »خروج« 
راضی بوده باشید.« فرامرز قریبیان هم درباره حضور در فیلم 
به  دارم،  دوست  را  معترض  نقش های  »من  گفت:  »خروج« 
این دلیل که خودم هم یک معترض هستم. در پرونده کاری ام 
در نقش های معترضِ زیادی ایفای نقش کرده ام و »خروج« از 
بهترین آن هاست. من خود در حال حاضر یک »بخشی« هستم.«

تمی کیـا: هنـوز از دیـدن نتیجـه فیلـم ذوق می کنم حا
حاتمی کیـا در پاسـخ بـه چرایـی سـاخت چنیـن فیلمـی در دولـت 
اتفاقـات  همیـن  بیایـد،  کار  روی  دولتـی  »هـر  گفـت:  دوازدهـم 
می افتد و من باز هم به همین شـکل فیلم می سـازم. از سـال 89 
تحقیقاتـم را بـرای سـاخت »خـروج« شـروع کـردم. در این سـال ها 
ایـده ای کـه بـرای فیلمـم می خواسـتم، شـکل نمی گرفـت، امـا در 
ایـن دوره توانسـتم آن را بنویسـم و بسـازم.« او ادامـه داد: »بـازی 
کـردن بـا بازیگرانـی کـه تجربیـات زیـادی دارنـد، بسـیار لذت بخـش 
بـود. سـفر ایـن عزیـزان بـا تراکتـور هرگـز از خاطـرم نمـی رود. حتـی 

الان کـه فیلـم را می بینـم، بـاز هـم از نتیجـه فیلـم ذوق می کنـم.«
در  فیــــــــــــــلم  کـدام  می دهـد  نشـان  زمـان  تمی کیـا:  حا

می مانـد اذهـان 
غ  حاتمی کیـا در پاسـخ بـه این سـوال کـه آیا انتظار دریافت سـیمر
دارد یـا خیـر، گفـت: »آن قـدر در طـول 35 سـالی کـه در سـینمای 
بـه  نشـدن  توجـه  کـه  سـاخته ام  فیلـم  می کنـم،  کار  حرفـه ای 
فیلم هایـم برایـم عـادی اسـت و هیـچ مشـکلی هـم نـدارم. بـه 
فیلـم »پیراهـن یوسـف« یـا »چ« اصـلا توجهـی نشـد. همـه  چیـز 
ایـن دوره حضـور دارنـد، بسـتگی دارد، زیـرا  بـه داورانـی کـه در 
این کـه  دربـاره  هم چنیـن  او  آن هاسـت.«  دسـت  تصمیم گیـری 
آرای مردمـی نیسـت، گفـت: »ای  کاش  چـرا فیلـم »خـروج« در 
بعـدا هیئتـی تشـکیل شـود و از کسـانی کـه کار در دستشـان 
امـا  سـاده  به ظاهـر  مهندسـی  این بـار  شـود.  تحقیـق  اسـت، 
در اصـل پیچیـده ای انجـام  شـده اسـت. همـه  چیـز را بـه زمـان 
ارجـاع می دهـم، زیـرا تنهـا زمـان اسـت کـه نشـان می دهـد کـدام 
فیلـم در تاریـخ و اذهـان مـردم می مانـد.« او ادامـه داد: »گنـاه 
مـا دادگاه  بـرای  فیلـم می سـازیم،  کـه  کارگردان هـا چیسـت  مـا 
تشـکیل می شـود. بـرای چه بعضی از دوسـتان تـا این حد بی حیا 
هسـتند؟ علـی حاتمـی از دنیـا رفـت، الان جای او پر شـده اسـت؟ 
از اذیـت کـردن مـا لـذت می بریـد؟ از ایـن فضـا دلخـورم. »خـروج« 
بیسـتمین فیلم من است و هر سـال در نشست خبری جشنواره 
حضـور پیـدا می کنـم، امـا هـر سـال بدتـر از سـال قبـل می شـود. 
گذاشـته ام،  را  عمـرم  فیلمـم  هـر  بـرای  باشـید.  داشـته  انصـاف 
عریان گـری تـا این اندازه درسـت نیسـت. ما سـربازان فرهنگی این 

نظـام هسـتیم. بـرای چـه بـا مـا درسـت برخـورد نمی شـود؟«
کـه حتی از  تمی کیـا: می توانـم فیلمـی بسـازم  حا

بودنمان پشـیمان شـویم
جدیدتریـن  در  چـرا  کـه  سـوال  ایـن  بـه  پاسـخ  در  حاتمی کیـا 
سـاخته اش بـه سـراغ فیلـم جـاده ای رفتـه اسـت، گفـت: »فیلـم 
جـاده ای را دوسـت دارم و همیشـه می خواسـتم چنیـن فیلمـی 
بسـازم. سـاخت فیلـم جـاده ای بسـیار سـخت اسـت و معمـولا 
فیلم سـاز بـا یـک یـا دو نفـر حرکـت می کنـد، امـا خوش بختانـه بـا 
چنیـن بازیگرانـی کار کـردم. تابه حـال ندیـده بـودم کسـی ماننـد 
فرامـرز قریبیـان بـا ایـن سـن و سـال تـا ایـن حـد صحنه و نقـش را 
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هضم کند. سـر تعظیم بابت اسـتادی او فرود می آورم.« کارگردان 
»خروج« با بیان این مطلب که فیلمنامه سـه بار نوشـته  شـده و 
هـر بـار شـخصیت متفاوتـی داشـت، ادامـه داد: »زمانـی که سـال 
97 ایـن ماجـرا اتفـاق افتاد و با توجه به مسـتند بودنش به نظرم 
بـرای ایـن سرنوشـت جـذاب بـود و آن را بـرای »خـروج« انتخـاب 
کردم.« او ادامه داد: »زمانی که نوشتن فیلمنامه را شروع کردم، 
هنـوز جریانـات آبـان اتفـاق نیفتـاده بـود. مطالبه گـری بایـد اتفـاق 
بیفتـد. می توانـم فیلمـی بسـازم کـه حتـی از بودنمـان پشـیمان 
شـویم، امـا مـن کشـورم را دوسـت دارم. تنهـا تغییراتـی بایـد رخ 

دهـد کـه لازم و ضـروری اسـت.«
کسـی برایـم اهمیت  وج«: نظر  کارگـردان فیلـم »خر

ندارد
حاتمی کیا هم چنین درباره اسامی شخصیت های فیلم »خروج« 
گفـت: »بخشـی نـام فامیلـی واقعـی آن عزیـز بـود، امـا رحمـت 
نامـی بـود کـه مـن بـرای او انتخـاب کـردم. باقـی شـخصیت ها نیـز 
واقعـی نبودنـد و کامـلا برآمـده از ذهـن من بودنـد.« او در پاسـخ 
بـه ایـن سـوال کـه چـرا فیلمـی در رابطـه بـا اتفاقـات اخیـر جامعـه 
و اعتراضـات نمی سـازد؟ توضیـح داد: »مـن فیلمـم را می سـازم 
و ترجیـح می دهـم آن چـه را بـه  عنـوان فیلم سـاز صـلاح می دانـم 
و هـر آن چـه دغدغـه ام اسـت، بـه تصویر بکشـم.« کارگـردان فیلم 
شـما  روبـه روی  حـالا  کـه  »حاتمی کیایـی  داد:  ادامـه  »خـروج« 
نشسـته، دربـاره تمـام مسـائل نیـز فیلـم سـاخته اسـت. آن چـه 
اکنون ساخته ام، تمام چیزی است که بلدم و باقی فیلم هایی که 
سـاخته ام نیـز همان چیـزی بوده انـد که دغدغـه اش را داشـته ام. 
انتظاری که از من می رود تا فیلم های خوشایند دیگران را بسازم، 

اصلا درسـت نیسـت. تا الان حتی یک فیلم سفارشی نساخته ام و 
نظـر کسـی برایـم اهمیت نـدارد.«

خداحافظـی  سـینما  از  می خواهـم  یبیـان:  قر ز  فرامـر
کنـم

حاتمی کیا هم چنین در پاسخ به این سوال که فیلم ساختن با 
پول یک  نهاد چه واکنشی از سمت مردم به دنبال دارد، گفت: 
»برایم فرقی ندارد با پول کدام نهاد فیلم می سازم. مگر اوج، نان 
خانه شما را برداشته؟ چرا این چیزها را مشکل می دانید؟ البته 
با  اوج نیست... من می توانم  با  می دانم مشکلتان همکاری ام 
تهیه کنندگانی با بودجه های میلیاردی فیلم بسازم، اما همکاری با 
اوج را که سرمایه اش نیز مشخص است، ترجیح می دهم.« فرامرز 
قریبیان در بخش دیگری از نشست با اشاره به این که همیشه 
دوست داشته با یک فیلم این چنینی از سینما خداحافظی کند 
در  اصلا  اخیر  سال های  »در  گفت:  است،  کار  این  به  مصمم  و 
جشنواره شرکت نمی کردم، اما به خاطر اتفاقاتی که روزهای پیش 
افتاد و مطالب مثبتی که از سمت منتقدان خواندم و برایم جالب 
بود، تصمیم گرفتم به جشنواره بیایم و به هر سوالی که پرسیده 
شود، پاسخ دهم.« او در ادامه گلایه هایی از اتفاقات پیش آمده 
در جشنواره سال های گذشته سر داوری اش در دوره سی ودوم 
و بعد  جلوگیری از اکران فیلم »360 درجه« ساخته سام قریبیان 
و به تهیه کنندگی خودش مطرح کرد. حاتمی کیا در واکنش به 
قهر فرامرز قریبیان از سینما گفت: »فاصله گرفتن قهرآمیز آقای 
را  حرف  این  ایشان  امیدوارم  است.  غم انگیز  سینما  از  قریبیان 
خیلی جدی نزده باشند. زیرا حضور او برای جوانان درس است و 

می تواند نکات و راه های جدید به آن ها نشان دهد.«
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فیلـم کمـک می کند ما اتفاقاتـی را که »آتابـای« با آن درگیر اسـت، 
بهتـر ببینیـم و درک کنیـم. قـاب ابتدایی فیلم که آتابای چـک را پاره 
می کنـد و بـادی کـه مـی وزد، تلاطـم درونـی شـخصیت را نشـان 

می دهـد.«
کار مشـکل قلبـی به خاطر اسـترس 

طـول  در  او  بـرای  کـه  حادثـه ای  بـا  رابطـه  در  حجازی فـر  هـادی 
فیلم بـرداری »آتابـای« اتفاق افتاد، گفـت: »حادثه قلبی که من در 
ایـن فیلـم دچـار آن شـدم، بـه خاطـر اسـترس کار بـود و در یـک روز 
کـه همـه  چیـز خـوب پیـش می رفـت، این مشـکل پیـش آمـد.« او 

تابای به  توجه ویژه فیلم آ
نسل جدید زنان 

نشست خبری فیلم »آتابای«

نشست خبری فیلم »آتابای« به کارگردانی و تهیه کنندگی نیکی کریمی، سومین نشست هفتمین روز سی وهشتمین جشنواره 
فیلم فجر بود. بیشترین سوالات نشست خبری فیلم »آتابای« از هادی حجازی فر و نیکی کریمی بود. در واقع بیشتر این 
نشست به صحبت های این دو نفر گذشت. این نشست با حضور نیکی کریمی کارگردان، هادی حجازی فر نویسنده و بازیگر، 
جواد عزتی، دانیال نوروش، مه لقا می نوش، یوسفعلی دریادل، امیدحسینی، لیلی نظری، معصومه ربانی نیا بازیگران، 
سامان لطفیان مدیر فیلم برداری، اصغر نژادایمانی طراح صحنه و لباس، کامران کیان  ارثی صدابردار، حسین جمشیدی 
گوهری تدوین گر، شاهین امین منتقد و با اجرای محمود گبرلو روز جمعه، هجدهم بهمن ماه، در پردیس سینمایی ملت 

برگزار شد.

یـن فیلم جشـنواره بود تابـای« بهتر فیلـم »آ
شـاهین امیـن، منتقـد حاضر در نشسـت، در ارتبـاط با فیلم گفت: 
»اگـر در ایـن چنـد روز در فضـای مجـازی دقـت کـرده باشـید، ایـن 
جملـه را شـنیده اید کـه »آتابـای« بهتریـن فیلـم نیکـی کریمـی از 
نظـر کارگردانـی اسـت. بـه نظـرم ایـن بهتریـن فیلمـی اسـت کـه در 
جشـنواره دیـده ام و توانسـته بـه لحـاظ بصـری و داسـتانی جهان 
خـود را بـه وجـود بیـاورد. از روایت لایه به لایه و تودرتوی داسـتان 
کلیـت داسـتان را متوجـه می شـویم. تصاویـر و پلان هـا گویـای 
فضـا و قصـه فیلـم هسـتند.« امیـن ادامـه داد: »فـرم تصویـری 
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کـه عـلاوه بـر بازی، به  عنوان فیلمنامه نویـس در این پروژه حضور 
داشت، درباره چگونگی شکل گیری قصه توضیح داد: »زمانی که 
سـر سـریال »ممنوعه« بودیم، قرار بر این شـد که بازیگران نقش 
خود را بازنویسی کنند. نیکی کریمی لطف کرد و بعد از دیدن کار 
مـن طرحـش را مطـرح کرد. زمان شـروع کار من از او خواسـتم که 
طرحی بنویسـم و نهایتا این همکاری در زمینه فیلمنامه نویسـی 
شـکل گرفـت.« او ادامـه داد: »بـرای شـکل گرفتـن نقـش آتابـای 
نزدیـک بـه یـک سـال در مـورد ایـن نقـش با هـم گفت وگـو کردیم. 
ایده اصلی داسـتان مرتبط با کتاب علی اشـرف درویشـیان بود. از 
ابتـدا مـن و خانم کریمی فیلمنامه را با هم نوشـتیم و بازنویسـی 
کردیـم. در زمـان سـاخت فیلـم بـه خاطـر ارتبـاط بهتـر کاراکترهـا بـا 

یکدیگـر بخشـی از دیالوگ ها تغییـر کرد.«
ینه ام بود گز یمـی: حسـین علیـزاده تنهـا  کر

نیکـی کریمـی در ارتبـاط با طرح فیلم گفت: »داسـتان فیلم یکی از 
داسـتان هایی بـود کـه در نوجوانـی بـه اسـم »فصل نـو« خوانده 
بـا  از گفت وگـو  را بسـیار درگیـر کـرده بـود. پـس  بـودم و ذهنـم 
درویشـیان ایـن فیلمنامـه را نوشـتیم، کـه البتـه فیلمنامـه نهایـی 
نسـبت بـه آن داسـتان کوتـاه بسـیار تغییـر کـرد. مـن و هـادی 
حجازی فـر در فیلمنامـه هم نظـر بودیـم و در زمـان سـاخت فیلـم 
بـرای بـه وجـود آوردن فضـای فیلـم بسـیار دعـوا کردیـم. روح کار 
بـرای مـن بسـیار مهـم اسـت.« او در ارتبـاط بـا موسـیقی فیلـم و 
انتخـاب حسـین علیـزاده بـه  عنـوان آهنگ سـاز گفـت: »حسـین 
علیـزاده آذری اسـت و بـه ایـن منطقه اشـراف داشـت. از ابتدا تنها 

گزینـه مـن بـرای سـاخت موسـیقی فیلـم »آتابـای« بـود.«
: بسـیاری از این شـخصیت ها در دل  حجازی فـر

جامعـه وجود دارند
حجازی فر در ارتباط با روند داستان فیلم گفت: »شخصیت های 
داستان از صفر تا صد خلق شدند. در قصه تا آ ن جا که امکانش 
وجود داشت، از حافظه عاطفی مان استفاده کردیم. ما در طول 
با آن منطقه  از بسیاری افراد محلی و افرادی که  ساخت فیلم 

آشنایی داشتند، کمک گرفتیم.« او ادامه داد: »زمانی که برای 
دیدن لوکیشن ها رفتیم، به این دلیل که می خواستیم افق را در 
فیلم داشته باشیم، این جغرافیا را انتخاب کردیم، با این که من با 
این لوکیشن موافق نبودم. می توانم بگویم لوکیشنی که در فیلم 
دیدید، خودش را به فیلمنامه، کارگردان و بازیگر تحمیل کرد.« 
حجازی فر تاکید کرد: »شاید ما دوست نداشته باشیم بخشی 
این است که  اما واقعیت  باور کنیم،  را  از واقعیت های داستان 
بسیاری از شخصیت ها در دل جامعه وجود دارند.« نویسنده 
»آتابای« گفت: »تئوریزه کردن فیلم را قبول ندارم و از ابتدا هم 
تاکید کارگردان بر این بود که بحث سیاه نمایی در فیلمنامه وجود 

نداشته باشد.«
یمـی: نسـل جدید زنـان برایمـان مهم بود کر

کریمــی هم چنیــن بــا بیــان این کــه در فیلــم »آتابــای« دربــاره 
اســطوره ها صحبــت می کنیــم، گفــت: »بــرای مــا ایــن موضــوع 
کــه زن داســتان را بــه زور شــوهر دادنــد، اهمیتــی نداشــت، بلکــه 
ماجــرای جیــران کــه نســل جدیــدی از زنــان محلــی آن منطقــه 
از  و  برســد  آرزوهــا و خواســته هایش  بــه  و می خواهــد  اســت 
ســد جامعــه مردســالار عبــور کنــد، مهــم بــود.« او در خصــوص 
بازی گردانــی فیلــم توضیــح داد: »مــا در ایــن فیلــم چیــزی بــا ایــن 
عنــوان نداشــتیم و بــه دنبــال ایــن بودیــم کــه از بازیگرهــای تئاتــر 
باتجربــه اســتفاده کنیم. نقــش جیران یــک روز قبل از فیلم بــرداری 
تغییــر کــرد، بــه ایــن دلیــل کــه شــخصی کــه قبــلا انتخــاب  شــده 
بــود، نزدیکــی زیــادی بــا کاراکتــر نداشــت.« او ادامــه داد: »هــادی 
حجازی فــر بــرای ترجمــه دیالوگ هــا بــه ترکــی زحمــت بســیاری 
کشــید. هم چنیــن در ارتبــاط بــا دکــور فیلــم بایــد بگویــم خانــه ای 

ــد.« ــاخته ش ــی و س ــد، طراح ــم می بینی ــه در فیل ک
: هـر مشـکلی در لهجـه مسـئولیتش با  حجازی فـر

است من 
حجازی فر در ارتباط با گویش فیلم گفت: »هر مشکلی که به لهجه 
فیلم وارد شود، مسئولیتش با من است.« او هم چنین در ارتباط 
با نقش جواد عزتی توضیح داد: »از زمانی که کاراکتر یحیی وارد 
داستان شد، جواد عزتی برای این نقش مدنظر بود. جواد در این 
فیلم کار عجیبی کرده و بسیار عالی ظاهر شده است. او برای این 

فیلمنامه بسیار تلاش و لهجه اش را به درستی ادا کرد.«
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یمـی: حجازی فـر هـوای تازه در سـینمای ایران  کر
ست ا

نیکی کریمی در خصوص نقش حجازی فر در فیلم گفت: »زمانی 
کـه در جشـنواره فیلـم فجـر داور بودم و فیلم »ایسـتاده در غبار« 
را دیـدم، از بـازی حجازی فـر بسـیار لـذت بـردم و کنجـکاوی مـن را 
برانگیخت. او بسـیار روان و با تمرکز بازی می کند و معتقدم بازی 
او  هوایـی تـازه در سـینمای ایـران اسـت.« او ادامـه داد: »نقـش 
ایـن فیلم بسـیار سـخت بـود و فیلم برداری های طولانی داشـتیم 

و معتقـدم حجازی فـر کاراکتری خشـن و جـدی دارد.«
یـر ذره بین بودم عزتـی: برای لهجـه ترکی ز

جـواد عزتـی کـه نقـش یحیـی را در فیلـم بـازی کـرده بـود، گفـت: 
»امشـب بـرای بـار اول بـود کـه فیلـم را دیـدم و بـه نظـرم بسـیار 
یک دسـت بـود. بـرای ایفای درسـت نقش یحیـی و درآمدن لهجه 
ترکـی بسـیار زیـر ذره بیـن حجازی فر بودم که بتوانم لهجـه ترکی را 
به خوبی صحبت کنم.« او در خصوص نقشـش هم گفت: »برای 
تک تـک رفتارهـا، حرکات و بیان نقش، نویسـنده و کارگردان فیلم 
تـلاش کـرده بودنـد  باعـث بـه وجـود آمـدن کاراکتـر خـوب ایـن 

نقش شـد.«

یمی: سـینما سـلیقه اسـت کر
نیکـی کریمـی بـا بیـان این کـه معتقد هسـتم فیلم نبایـد خودش 
را بـه مخاطـب تحمیـل کنـد، گفـت: »عباس کیارسـتمی همیشـه 
می گفـت در داوری اگـر خواسـتند بـرای فیلم متقاعدت کنند، بگو 
این سلیقه من است و سینما سلیقه است.« او در ارتباط با زبان 
فیلـم گفـت: »در ارتباط با اقلیم هـا و زبان های دیگر ایـران کم کاری 

کردیـم و زبـان ما بسـیار غنی اسـت.«
را  ترکـی  زبـان  بـه  توهیــــــــن  حـق  هیچ کـس   : حجازی فـر

نـدارد
حجازی فـر دربـاره اسـتفاده از زبـان ترکـی گفـت: »هیچ کـس حـق 
توهیـن بـه زبـان ترکـی را نـدارد و طبـق قانـون اساسـی ادبیـات 
تـرک بایـد در دانشـکده تـرک تدریـس شـود. افـکار جدایی طلبانـه 
محصـول نگاه هـای فاشیسـتی اسـت کـه برخـی از منتقـدان و 
خبرنـگاران سـینما بـه این گونـه فیلم هـا دارنـد.« او تاکیـد کـرد: 
»نمی توانیـد تصـور کنیـد این فیلم با چه سـختی ای سـاخته شـد 
و از جانـب بسـیاری از فضاهایـی کـه بایـد حمایت می شـد، نشـد و 
به معنای واقعی مسـتقل بودن در این فیلم را دیدم و امیدوارم 

مهربانانه تـر بـه ایـن فیلـم نـگاه شـود.«
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معرفی فیلم

شد خون 
»خون شد« نام بیست ونهمین فیلم در کارنامه هنری مسعود 
کیمیایی، کارگردانی است که به قهرمان سازی در سینمای ایران 
معروف است و آن طور که برخی از سازندگان فیلم »خون شد« 
گفته اند، این فیلم هم قهرمان پرور است. نقش اولِ فیلم تازه 
ع، نسرین مقانلو  کیمیایی را سعید آقاخانی ایفا می کند. لیلا زار
و سیامک صفری هم از دیگر بازیگران شناخته شده »خون شد« 
هستند. گمانه زنی ها حاکی از آن است که »خون شد«، فیلم 78 
سالگی کیمیایی، یکی از متفاوت ترین فیلم های او در کارنامه اش 

است.
در خلاصه  داستان این فیلم آمده است: داستان »خون شد« به 
مثابه خانه ای قدیمی است که همه چراغ هایش خاموش بوده 
و هیچ کس نیز در اتاق هایش ساکن نیست. در این میان یکی از 

ساکنان این خانه می آید و همه چراغ ها را روشن می کند.
ن شمنا د

علی درخشنده از آن دست کارگردانانی است که بعد از سال ها 
تجربه اندوزی در بخش های مختلف سینما تصمیم گرفته اولین 
فیلم های  هم چنین  او  کند.  کارگردانی  را  سینمایی اش  فیلم 
سادگی«،  همین  »به   »محاق«،  »آماس«،  همچون  کوتاهی 

»صبور باش« و... را در کارنامه خود دارد.
بـه  درخشـنده  علـی  سـینمایی  فیلـم  اولیـن  »دشـمنان« 
تهیه کنندگـی مجیـد برزگـر و نویسـندگی بردیـا یـادگاری اسـت کـه 
ایفـای  بـود. درخشـنده  اکباتـان  آن در شـهرک  اصلـی  لوکیشـن 
نقـش اصلـی فیلـم خـود را بـر عهـده رویـا افشـار، بازیگـر سـینما، 
تئاتـر و تلویزیـون، گذاشـت تـا ایـن بازیگـر بـا حضـور در نقـش اول 
»دشـمنان« تجربه ای متفاوت را در کارنامه داشـته باشد. از دیگر 
بازیگران »دشـمنان« می توان به ندا جبرائیلی، مسعود دلخواه، 
قربـان نجفـی، علـی بی غم، سـینوهه دانشـمند، تـوران یاقوتی و 

سـعید آرمنـد اشـاره کـرد.
در خلاصه داستان این فیلم آمده است: »چه کسی جلوی این 
همه ستم و دیوانگی را خواهد گرفت؟ چه کسی پایان این قصه را 

رقم خواهد زد جز مرگ، افسوس و رنج!«

ست پو
سینمای ایران در سال هایی که از عمر آن می گذرد، شاهد ساخت 
یک فیلم با حضور دو کارگردان بوده و حالا این بار دو برادر پشت 
دوربین یک فیلم بلند سینمایی قرار گرفته اند؛ برادرانی که پیش از 
این در جریان ساخت فیلم کوتاه این تجربه را از سر گذرانده بودند. 
حالا نوبت به »پوست« رسیده است. بهرام و بهمن ارک فیلم 
خود را به دو زبان ترکی و فارسی در روستای باویل شهرستان 
اسکو ساخته اند. کارگردانان برای انتخاب بازیگران این فیلم سراغ  
بازیگران تبریزی و بومی رفتند و البته این معیار را  که بازیگران به 

زبان ترکی مسلط باشند، در نظر گرفتند.
در خلاصه داستان آمده است: داستانی عاشقانه که میان سحر 
و جادو گرفتار آمده... افسانه های بومی از جن و پری... فیلمی که 

هم ترس دارد، هم عشق و هم عجیب نگاری...
قرمز یک  بار خط 

او در زمینه  فرزاد خوشدست متولد مشهد است و تحصیلات 
کارگردانی سینماست. او با »خط باریک قرمز« موفق به کسب 
جایزه نتپک از جشنواره جهانی فیلم فجر شده است. »زنی که نام 
ندارد«، »خیمه« و »آسمان« از جمله مستندهای این کارگردان 

است.
نگار اسکندرفر و  به تهیه کنندگی  این فیلم  در خلاصه داستان 
فرزاد خوشدست آمده است: یک گروه زندانی نوجوان تصمیم 

می گیرند با کمک چند مربی نمایش، تئاتری را روی صحنه ببرند...
چه کو

محمدرضا مصباح دکترای حقوق دارد و متولد سال 54 است. او 
با فیلم »کوچه« در جشنواره فیلم فجر حضور دارد. 

بازیگران این فیلم گلاب آدینه، نورا هاشمی، رضا اکبرپور، آذین 
پورزند و محمد حیدرقلی هستند.

در خلاصه داستان این فیلم به تهیه کنندگی امیرحسین مهر و 
نویسندگی بهمن ارک و بهرام ارک، آمده است: گروهی مستندساز 
با  او  دیدار  آخرین  از  شبستری  افخم  خانم  خاطرات  ثبت  برای 
همسرش به منزل او می روند، اما فیلم در دنیای رویای او متحیر 

می ماند تا حسرت 40 ساله او را بازیابی کند.

در نهمین روز از سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر، تازه ترین ساخته سینمایی مسعود کیمیایی، »خون شد«، روی پرده 
می رود و در ادامه »دشمنان« علی درخشنده و »پوست« ساخته برادران ارک به نمایش درمی آید. فیلم مستند »خط باریک 

قرمز« و فیلم کوتاه »کوچه« از دیگر آثاری است که در این روز به روی پرده خواهد رفت.

کیمیایی با »خون شد« می آید
معرفی فیلم های روز یک شنبه در پردیس ملت
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که سر از  فیلم های مستقلی 
جشنواره درآوردند

گفت وگو با محمدرضا لطفی، کارگردان »تعارض«

روابط انسانی همیشه برایم 
جذاب بوده است

گفت وگو با سالم صلواتی، کارگردان »پدران«

تحت تاثیر اتفاقات جامعه هستم 
گفت وگو با بهنام بهزادی، کارگردان »من می ترسم«
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احســاس می کنــم دیوونــه شــدم. یه جورایــی به تمــام دوربین های 
مداربســته کــه دارن آدم رو کنتــرل می کنــن، حساســیت پیــدا کــردم. 
اون قــدر تــوی ایــن ماجــرا غــرق شــدم کــه احســاس می کنــم پشــت 
همــه ایــن دوربینــا یــه نفــره. یــه نفر کــه چهارچشــمی داره منــو نگاه 

می کنــه.

  خاصه داســتان
مجید  فیلم برداری:  مدیر  لطفی،  محمدرضا  فیلمنامه نویس: 
صرفه جو،  افسانه  صحنه:  طراح  زرگر،  پدرام  چهره پرداز:  گرجیان، 
طراح لباس: افسانه صرفه جو، تدوین: بابک قائم، صدابردار: علی 
گراکویی، صداگذار: حسین قورچیان، موسیقی: حمیدرضا یراقچیان، 

جلوه های ویژه بصری: احمد امدادی، عکاس: رامونا میریان
بازیگران: رضا بهبودی، سودابه بیضایی، رقیه افشین پور، محمد 

صدیقی مهر

عوامل   
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 در ابتـدا توضیحـی دربـاره حال وهـوای فیلـم »تعـارض« ارائـه 
کنید.

اسـت.  نامتعـارف  سـینمای  جنـس  از  »تعـارض«  فیلـم  جنـس 
یعنی روایت کلاسـیک ندارد، تجربه گرایانه )اکسـپریمنتال( اسـت، 
روایـت  از دریچـه دوربین هـای مداربسـته  و  روایت هـا غیرخطـی 
می شـوند. البتـه ایـن فیلـم، تنهـا فیلـم سیاه وسـفید جشـنواره 

امسـال اسـت. 
 تجربه گرایی در کارهای قبلی شـما هم مشـاهده شـده اسـت. 

ایـن علاقه منـدی از کجـا می آید؟
بلـه، صددرصـد. مـن داسـتان نویس هـم هسـتم. حـدود هـزار و 
هفتصـد، هشـتصد قصـه کوتـاه و دو رمـان چاپ شـده دارم. برای 
شـخص مـن ادبیات بسـیار جذاب تر از سینماسـت. تنها جذابیت 
سـینما بـرای مـن بـازی بـا فـرم اسـت، کـه در ادبیـات بـرای ایـن کار 
دسـت زیـاد بـاز نیسـت. مـن مطمئنـم تمـام قصه هـای کلاسـیک 

دنیـا حداقـل یـک بـار در سـینما روایـت شـده اند و چیـز جدیـد و 
بکـری ندارنـد. بلـه، مـن عمـدا در سـینما بـا فـرم درگیـر می شـوم.

 فضایی اجتماعی را برای اثرتان انتخاب کردید.
ایـن فیلـم سـایکو درام و راجـع بـه تنهایـی آدم هاسـت. تنهایـی ای 
کـه جزو خاصیت بشـر امروز اسـت. علاوه بر این، فیلـم »تعارض« 
از بیـن رفتـن حریـم شـخصی آدم هـا و احاطـه شـدن  راجـع بـه 
سـوی  از  روز  هـر  مـا  این کـه  اسـت؛  امـروز  انسـان  بـر  تکنولـوژی 

تعـدادی دوربیـن بـه صـورت ناخـودآگاه کنتـرل می شـویم. 
 به هر حـال، فیلـم می خواهـد در جمـع منتقـدان بـه نمایـش 
درآیـد و واکنش هـا بـه آن می توانـد متفـاوت باشـد. پیش بینـی 

شـما از ایـن واکنش هـا چیسـت؟
یعنـی  هسـتند.  سـلیقه ای  فیلم هـای  تجربه گرایانـه،  فیلم هـای 
امـا  نمی کننـد،  برقـرار  ارتبـاط  فیلم هـا  ایـن  بـا  آدم هـا  از  عـده ای 
در مقابـل، عـده ای از دیـدن آن هـا بسـیار بسـیار لـذت می برنـد. 

محمدرضا لطفی، کارگردان فیلم سـینمایی »تعارض«، امسـال با نخسـتین سـاخته سینمایی اش در جشنواره فجر حضور 
دارد. فیلـم او کـه در بخـش نـگاه نو سی وهشـتمین جشـنواره فجـر حضور دارد، شـکل روایی و نـوع پرداخت متفاوتـی دارد. 
لطفـی کـه در فیلم هـای کوتـاه و دیگـر تجربیاتش سـعی کـرده بود از تکـرار دوری کند و هر بـار خلاقیتی در روایـت خود یا نوع 
کاری کـه ارائـه می دهـد، بـه وجـود آورد، این بـار زاویـه دیـدی تـازه برگزیـده اسـت. او بـر ایـن بـاور اسـت کـه نمایـش فیلم هـای 

مسـتقل در بخش هـای رقابتـی ایـن دوره از جشـنواره یکـی از مهم ترین ویژگی های جشـنواره امسـال اسـت.

که سر از  فیلم های مستقلی 
جشنواره درآوردند

گفت وگو با محمدرضا لطفی، کارگردان »تعارض«

پریــسا ساســـــانی
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فیلم سـاز مـورد علاقـه مـن دیویـد لینـچ اسـت. وقتـی فیلـم او در 
جشـنواره کـن نمایـش داده شـد، عـده ای بـه او فحاشـی کردنـد. 
فکـر می کنـم ایـن خاصیـتِ یـک فیلـم متفـاوت اسـت و مـن ایـن 

اتفـاق و خاصیـت را دوسـت دارم. 
 امروز روز هشـتم جشـنواره اسـت و فیلم شـما در سـینماهای 
مردمـی نمایـش داشـته اسـت. بازتاب هـا نسـبت بـه فیلمتـان 

چطـور بـود؟
 در جشـنواره فجـر امسـال هـم فیلـم »ابـر بارانش گرفتـه« حضور 
دارد و هـم فیلـم »خـوب بـد جلـف2«. قصد تحلیـل چگونگی این  
نـوع انتخـاب و درسـت و غلـط بودنـش را نـدارم. ولـی همیـن امـر 
حاکـی از ایـن اسـت کـه مـا شـاهد فیلم هـای متنوعـی هسـتیم. 
فیلم هایـی از طیف هـا و سـلیقه های مختلـف. در  کل ، مـا دو قشـر 
مخاطـب سـینما داریـم؛ قشـر سـینمارو و قشـر فیلم بیـن. ایـن دو 

قشـر با همدیگر متفاوت هسـتند. اگر مخاطبان فیلم »تعارض« 
بـه قشـر سـینمارو نزدیک شـوند، با فیلـم ارتباط برقـرار نمی کنند. 
امـا اگـر مخاطبانـش بـه قشـر فیلم بیـن نزدیـک شـوند، بـا فیلـم 
بسـیار ارتبـاط برقـرار می کننـد. فیلـم »تعـارض« فیلمـی اسـت کـه 
نیـاز بـه تمرکـز و دیـدن جزئیـات دارد. ایـن مسـئله، مسـئله بسـیار 
کـه 20  منتقـدی  عنـوان  بـه  مـن  متاسـفانه  امـا  اسـت.  مهمـی 
سـال اسـت کار نقـد فیلـم انجـام می دهـم، شـاهد نابـودی نقـد 
در کشـورمان هسـتم. )نه فقـط در جشـنواره امسـال، بلکـه بـه 
طـور کل ایـن را بیـان کـردم.( ببینیـد، اینسـتاگرام چه بلایی سـر ما 
مـی آورد. مـا را بی حوصلـه، بی تمرکـز و سـطحی کـرده اسـت. مغـز 
مـا شـبیه آدامـس جویـدن شـده  اسـت. چیـز دیگـری کـه بسـیار 
مایـل هسـتم بیانـش کنـم، ایـن اسـت کـه یکـی از درخشـان ترین 
فیلم هایـی کـه امسـال دیـدم، فیلـم »ابـر بارانش گرفته« سـاخته 
مجیـد برزگـر اسـت؛ فیلمی که از دیدنش بسـیار لذت بـردم. )البته 
ناگفتـه نمانـد کـه فیلم هـای زیـادی ندیـده ام.( امیـدوارم ذره ای 
بیشـتر حوصلـه خـرج کنیـم و بدانیـم کـه سـینما فقـط سـینمای 
اکشـن، خشـم اجتماعـی و سـینمای کمـدی نیسـت. سـینما در 
ماهیـت اصلـی اش ابـزاری فرهنگـی بـرای تفکـر کـردن اسـت و این 

بخـش مهـم سینماسـت. 
 در جشنواره چند فیلم دیده اید؟

تـا بـه امـروز »قصیـده گاو سـفید«، »شـنای پروانـه«، »خـوب بـد 
جلـف 2« و فیلـم »ابـر بارانـش گرفتـه« را دیـده ام. 

 اتفاق بزرگ جشنواره امسال را چه می دانید؟
امسـال یـک اتفـاق بـزرگ و درخشـان در هیئـت انتخاب جشـنواره 
سـینمایی  فیلـم  تعـدادی  شـد  باعـث  کـه  اتفاقـی  افتـاد؛  فجـر 
مسـتقل بـه جشـنواره ورود پیـدا کننـد. فیلم هایـی از جملـه فیلم 
خـودم )تعـارض(، فیلـم مجیـد برزگـر )ابـر بارانـش گرفتـه(، فیلـم 
مرتضـی فرشـباف )تومـان(، فیلـم بهتـاش صناعی ها )قصیـه گاو 
سـفید( و فیلـم بـرادران ارک )پوسـت( کـه نـگاه متفاوتـی دارنـد. 
این اتفاق، اتفاق بسـیار بزرگی اسـت که در این چند سـال اخیر در 
سینمای ایران و جشنواره فجر شاهدش نبودیم؛ اتفاقی که من 
بسـیار از افتادنـش خوشـحال هسـتم. اگـر فیلـم من )کـه جزئی از 
این فیلم هاست( فیلم بدی باشد، اما یک جهان بینی در پشتش 
دارد. فکـر می کنـم همیـن امـر کـه مـن بـا یـک جهان بینـی خـاص 
فیلمـم را سـاخته ام، خـود دارای ارزش اسـت. ولـی طبیعتا ممکن 
اسـت این نوع فیلم ها به خصوص در شهرسـتان ها با قدری گارد 
مواجه شـوند. چون تماشـاگر عام مردم هنوز عادت به این گونه 
فیلم هـا نـدارد. عـلاوه بـر ایـن، در شهرسـتان ها، قشـر سـینمارو 
بیشـتر از قشـر فیلم بیـن بـه سـینما می رونـد. ولـی در کل، فکـر 
می کنـم ایـن اتفـاق بدعت بسـیار درخشـانی اسـت. من همین جا 
بابـت ایـن اتفـاق و بدعـت بـه هیئـت انتخـاب تبریـک می گویـم. 
اصـلا مـن فکـر می کنـم جـای این گونـه فیلم هـا در جشـنواره فجـر 
اسـت. چـون وظیفـه اهـل رسـانه این اسـت که سـلیقه مـردم را با 

این گونـه فیلم هـا آشـنا کننـد.
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در »پدران« حادثه ای دو نسل را رو در روی یکدیگر قرار می دهد.
  خاصه داســتان

مرتضی  فیلم برداری:  مدیر  گوهری،  محمدرضا  فیلمنامه نویس: 
سالم  صحنه:  طراح  خورشید،  علیرضا  چهره پرداز:  پورصمدی، 
تدوین:  متعصب،  مهتاب  لباس:  طراح  بخشی،  حمید  صلواتی، 
حسن حسندوست، صدابردار: هادی معنوی پور، صداگذار: حسین 
قورچیان، موسیقی: میلاد موحدی، جلوه های ویژه میدانی: محمد 
تیموری، جلوه های ویژه بصری: بسطام سعادت، عکاس: سمیه 

جعفری
بازیگران: علیرضا ثانی فر، هدایت هاشمی، گلاره عباسی، مهشید 

ناصری، کیوان پرمر، نوید لایقی

عوامل   
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 در فیلم هـای قبلی تـان از »بادبادک هـای بی بـاد«، »آینه هـای 
پریده رنـگ« تـا »زمسـتان آخـر« کـه نسـخه کوتـاه آن »رویاهـای 
برفـی« هـم مـورد توجـه جشـنواره های خارجـی و داخلـی قـرار 
از سـرزمین مادری تـان رفتـه  بـه سـراغ فضاهـای بکـری  گرفـت، 
بودیـد و بـه نظـر می رسـید هـر چنـد سـاخت این فیلم ها سـخت 
بـوده، ولـی کم هزینـه بوده انـد. آیا سـاخت فیلـم »پـدران« تغییر 
شـیوه فیلم سـازی بـرای شـما بـود؟ چـرا بـا پـای کار آمدن هشـت 

تهیه کننـده، سـاخت ایـن فیلـم پنـج سـال طـول کشـید؟
تمـام فیلم هایـی کـه تاکنـون سـاختم، بـه غیـر از فیلـم »پـدران«، 

روابط انسانی همیشه برایم 
جذاب بوده است

گفت وگو با سالم صلواتی، کارگردان »پدران«

 سـالم صلواتـی فیلم سـازی از خطـه کردسـتان اسـت کـه بعـد از تجربـه سـاخت چنـد فیلـم کوتـاه و نیمه بلنـد، بـا فیلـم بلنـد 
سـینمایی »پدران« در بخش نگاه نو سی وهشـتمین جشـنواره فیلم فجر حضور پیدا کرده اسـت. قصه فیلم های صلواتی 
اغلـب در زادگاهـش کردسـتان روایـت می شـوند، ولـی او بـرای فیلـم »پـدران« بـرای اولیـن بـار بـه شـهر همـدان رفته اسـت و 
دغدغـه اش از سـاخت ایـن فیلـم در شـهر همـدان را برآمـده از مولفه هـای گیشـه می دانـد. چراکـه بـه اعتقـاد او زبـان عنصـر 
مهمـی در جـذب مخاطـب سینماسـت. ناگفته نمانـد که در فیلـم »پدران« محمدرضـا گوهری، فیلمنامه نویـس خوش نام 
سینما، هم او را همراهی می کند. با صلواتی درباره تفاوت روند فیلم سازی اش و ویژگی های فیلم »پدران« صحبت کردیم.

در کردسـتان بـوده اسـت. چـون کردسـتان فضایـی اسـت کـه در 
آن بـزرگ شـده ام و به خوبـی می شناسـمش. فیلـم سـاختن در 
جاهای دیگر نیاز به تجربه زیسـتی دارد تا فیلم سـاز بتواند تصویر 
درسـتی از مـردم آن اجتمـاع نشـان دهـد. ولی بخشـی از تغییرات 
برخـورد  محصـول  »پـدران«  فیلـم  سـاخت  در  مـن  فیلم سـازی 
صنعتـی اسـت کـه در سـینما وجـود دارد. در پروسـه فیلم سـازی، 
فیلم هایـی خواهـی سـاخت کـه دغدغه هـای خـودت هسـتند، 
مسـائلی کـه فکـر می کنـی بایـد به تصویـر کشـیده شـوند. در این 
پروسـه بـه ایـن نتیجـه هـم می رسـی کـه بـرای بهتـر دیـده شـدن 

زهــــــــرا نجفــــــــــــــی
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همیـن دغدغه ها به سـرمایه بیشـتری نیاز داری تـا دقیق تر و بهتر 
فیلم هایـت را بسـازی. بـه همیـن دلیـل پروسـه سـاخت »پـدران« 
از فیلم هـای دیگـر مـن متفاوت تـر اسـت. در آن بـه مولفه هـای 
ایـن  مولفه هـا  ایـن  از  یکـی  اسـت.  شـده  توجـه  اکـران  چرخـه 
اسـت کـه مخاطـب دوسـت نـدارد فیلـم را بـه زبـان دیگـری و بـا 
زیرنویـس ببینـد. درحالی کـه مـن اعتقـاد دارم اگـر قـرار باشـد در 
کردسـتان فیلـم بسـازم، بایـد زبـان آن نیـز از خـود مـردم باشـد و 
چـون سـینمای اجتماعی با رویکـرد واقع نمایانـه را دوسـت دارم، 
ترجیـح می دهـم فیلم هایم در کردسـتان بـه زبان کردی باشـد. به 
همین دلیل فیلم را در شـهر همدان سـاختم. همدان را به اندازه 
کردسـتان نمی شناسـم، ولـی یکـی از شـهرهای نزدیـک من اسـت 
و اختـلاف فرهنگـی آن چنانی نـدارد. به واسـطه تعاملاتی که طی 
سـفرهایم در همدان داشـته ام، به نظرم آمد مختصات این شـهر 
بـرای فیلمنامـه و قصـه مـا خـوب اسـت. لهجـه شـیرین همدانـی 

مزیـت دیگـری بـود کـه باعـث شـد آن را انتخـاب کنیـم.
قبلی تـان  فیلم هـای  ادامـه  در  را  »پـدران«  خودتـان  یعنـی   

؟ می بینیـد
قبلـی مـن  فیلم هـای  راسـتای  در  لحـاظ مضمونـی  از  »پـدران« 
اسـت. تعامل انسـانی و فاصله و روابط انسـانی برایم مهم اسـت 
و همیشـه برایـم جذابیت داشـته؛ چـه در فیلم »رویاهـای برفی«، 
چـه در دیگـر سـاخته هایم. »رویاهـای برفی« ادای دینـی به مادرم 
اسـت. هم چنین در فیلـم »آینه های پریده رنگ«، دیگر سـاخته ام، 
هـم می بینیـد کـه رابطـه و فاصلـه ای کـه بیـن زن و شـوهر وجـود 
دارد، بـه تصویـر کشـیده شـده اسـت. ایـن روابـط بیـن انسـان ها، 
تجربه هـای زیسـتی و نکاتـی از ایـن دسـت، همیشـه برایـم مهـم 
بـوده اسـت و جذابیـت دارد. ایده هایـی کـه در ذهـن دارم، اطـراف 
همیـن قضیـه اسـت. در »پـدران« هـم بـه ایـن قضیـه پرداختیـم؛ 
رابطه ای بین پدرها و فرزندانشـان. فاصله ای که کم وبیش وجود 
دارد. ایـن نگاهـی کـه از آن صحبـت شـد، در فیلمنامه های دیگری 

ایـران  سـینمای  خـوب  نویسـندگان  از  گوهـری  محمدرضـا  کـه 
نوشـته، قابل مشـاهده اسـت.

 چطـور پنـج، شـش سـالی طـول کشـید تـا بالاخـره فیلـم بـه 
برسـد؟ سـرانجام 

ماجـرای آغـاز کار مـا بـرای سـاخت ایـن فیلـم بـه پنـج، شـش سـال 
قبـل برمی گـردد. ابتـدا قـرار شـد آقـای میرکریمـی تهیه کننـده اثـر 
باشـند، امـا چـون پروسـه نـگارش فیلمنامـه طـول کشـید، بـرای 
ایشـان مشـغله سـاخت فیلم سـینمایی »دختر« به وجود آمد و 
ما مجبور شـدیم سـراغ تهیه کننده دیگری برویم. مسئله سرمایه 
و جـذب سـرمایه گذار از بزرگ تریـن مسـائل مـا بود. از همـان ابتدا 
کم وبیـش فارابـی قـول داده بـود بـه صـورت پرداخـت وام بـا مـا 
همکاری داشـته باشـد. هرچنـد وام کفاف تولید فیلـم را نمی داد. 
تـا این کـه بالاخـره و خوش بختانـه توافقـات بـا شـهرام مسـلخی 

صـورت گرفـت و او بـه عنـوان تهیه کننـده بـا مـا همـراه شـد.
در حـال  حاضـر شـرایط اقتصـادی کشـور تغییـرات زیـادی داشـته 
اسـت. حتـی سـاخت کم هزینه تریـن فیلم هـای کوتـاه هـم دیگـر 
سـینمایی  بلنـد  فیلم هـای  دنیـای  وارد  وقتـی  نیسـت.  آسـان 
می دهـد.  نشـان  را  خـودش  بیشـتر  موضـوع  ایـن  می شـویم، 

 انتخاب هـای شـما از قصـه، بازیگر تا لوکیشـن نشـان می دهد 
بـه دنبـال گیشـه عجیـب  و غریبـی نیسـتید. شـما فیلم سـازی 
هسـتید کـه همه  چیـز را در خدمت قصه فیلـم انتخاب می کنید. 
آیـا انتخـاب دو بازیگـر شناخته شـده، هدایـت هاشـمی و گلاره 
عباسـی، در فیلم »پدران« نشـان گر این اسـت که کمی به گیشه 

هـم فکـر کردیـد؟ دربـاره حضـور آن هـا در فیلـم بگویید.
بـرای ایـن فیلـم ترکیبـی از بازیگـران چهـره، بازیگران حرفـه ای فیلم 
کوتـاه و بازیگـران تئاتـر انتخـاب شـده اند. حتمـا انتخـاب بازیگـران 
چهره برای تاثیر در بیشـتر دیده شـدن فیلم بوده اسـت. ولی این 
نکتـه هـم برایـم مهـم بـود که بازیگـری را انتخـاب کنم کـه بتواند با 
فیلـم ارتبـاط برقـرار کنـد و نقش خودش را دوسـت داشـته باشـد 
و آن  را خـوب ایفـا کنـد. در کنـار این مسـئله گیشـه هـم برایم مهم 
بـود. چـون سـرمایه ای کـه سـاخت فیلم هـای بلند نیـاز دارد، مـا را 
مجبـور می کنـد بـرای فـروش فیلـم در گیشـه بـه همه جوانـب آن 
فکـر کنیـم، چراکـه فـروش فیلـم می توانـد به جـذب تهیه کننـده و 

سـرمایه گذار بـرای سـاخت فیلم هـای بعـدی کمـک کند.
 در فیلم هـای قبلـی شـما روابـط انسـانی نقش پررنگی داشـت 
و در فیلـم »پـدران« ایـن نـگاه شـما بـه اوج می رسـد. چـه چیـزی 
باعـث می شـود روابـط انسـانی شـما را تحـت  تاثیـر قـرار بدهـد و 
دنیـای فیلم سـازی شـما را بـه ایـن سـمت ببـرد؟ در جهـان ذهنی 
شـما به عنوان یک فیلم سـاز، روابط انسانی چه نقشـی در روزگار 

و جامعـه مـا دارد؟
مسـئله روابط انسـانی که در تمام فیلم های من وجود دارد، در » 
بادبادک هـای بی بـاد« هـم مطـرح می شـود. در آن جا خانـواده ای 
بـه خاطـر شـرایطی که وجـود دارد، مجبور می شـوند از مـرز خارج 
شـوند. در آن فیلـم هـم بحـث پـدری و فرزنـدی مطـرح اسـت و 
این کـه فـرد هویـت خـودش را در جایـی کـه بـوده، می شناسـد. 
شـخصیت فیلـم سـوالی می پرسـد که بـرای پدر تبدیـل به چالش 
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مهـم  برایـم  پسـر  و  پـدر  نسـل  دو  هـر  دغدغه هـای  می شـود. 
اسـت. پسـر در چـه دنیایـی سـیر می کنـد؟ و پـدر بـا چـه شـرایطی 

دسـت وپنجه نـرم می کنـد؟
 در فیلم »پدران« تغییرات زیادی در شیــــــــــوه فیلم سازی تان 
گوهـــــــــــــــری،  محمدرضـا  حضــــــــــــور  آن هـا  از  داشـتید.یکی 
فیلمنامـه  درحالی کـه  اسـت.  شناخته شـده،  فیلمنامه نویـس 
فیلم هـای قبلی تان را خودتان نوشـته بودیـد. به نظرتان نگارش 
فیلمنامـه بلنـد متفاوت تر اسـت، یـا می خواسـتید مطمئن تر به 
سـراغ سـاخت دومیـن فیلـم بلندتـان برویـد؟ همـکاری شـما بـا 

محمدرضـا گوهـری چطـور شـکل گرفـت؟
همـکاری مـن و محمدرضـا گوهـری بـه شـش، هفـت سـال پیش 
برمی گردد؛ زمانی که یک طرح داشـتم و می خواسـتم آن را تبدیل 
به یک اثر بلند سینمایی کنم و قرار بود ایشان مشاور کار باشند. 
توافـق مـا بـا هـم خیلـی خـوب و زود اتفـاق افتـاد، و در پروسـه 
تحقیـق ایـن ارتبـاط بیشـتر شـد و رفاقت و دوسـتی شـکل گرفت، 
الان برایـم قابـل احتـرام اسـت. در آن شـرایط شـناختی نسـبی از 
آقـای گوهـری داشـتم و در ایـن کار خودشـان را بیشـتر شـناختم 
و جـذب شـخصیت خودشـان شـدم. او انسـان بـه واقـع شـریفی 
اسـت که نگاه دقیق و ظریفی نسـبت به مسـائل اجتماعی دارد. 
آن  بـر  را  تخصصـی کـه گوهـری در فیلمنامه نویسـی دارد، مـن 

داشـت کـه بـرای فیلـم بلندی که قـرار اسـت در اکـران دیده شـود، 
بـا کسـی کـه تجربـه خوبـی دارد، همـکاری کنـم، و او انتخـاب شـد؛ 
کسـی کـه موفـق بـوده در ایـن حـوزه پیـش بـرود. او جـزو بهترین 
فیلمنامه نویس های سـینمای ایران محسوب می شـود. پروسه 
نوشـتن ایـن فیلمنامـه طـوری بـود که خـودم همیشـه نزدیک به 
ایشـان بـودم. بـرای بخشـی از تحقیقـات خـودم می رفتـم. برایـم 
ایـن  نـگارش  رونـد  برسـم.  بیشـتری  بـه شـناخت  کـه  بـود  مهـم 

فیلمنامـه به واقـع لذت بخـش بـود.
 چقدر هنگام فیلم برداری به فیلمنامه وفادار ماندید؟

مشـخص اسـت کـه ترجیـح و تمایـل مـا ایـن بـود کـه بـر اسـاس 
فیلمنامـه ای کـه در دسـت داشـتیم، کار را پیـش ببریم تا مشـکلی 
در ادامـه برایمـان بـه وجـود نیاید. اما به هرحال وارد شـدن برخی 
تغییـرات بـه کارهـا اجتناب ناپذیـر اسـت و تصمیـم گـروه ما بـر این 
بود که پیش از اعمال هر تغییری در فیلمنامه، حتما آن را با آقای 
گوهـری هماهنـگ کنیم. واقعیت این اسـت کـه با همه لطفی که 
آقـای گوهـری بـه من داشـتند، فیلمنامه متعلق به ایشـان بود و 
اعمال هر تغییری نیازمند تایید از طرف او. تعامل خوبی داشتیم 

و همیـن در پیـش روی بهتـر امـور به ما کمـک می کرد.
 شـما از آن دسـت فیلم سـازانی هسـتید که سـاخت فیلم های 
فکـر  نداریـد.  دوسـت  را  تهـران  شـهر  در  متمرکـز  و  آپارتمانـی 
می کنیـد سـاخت فیلـم در شـهرهای دیگر ایـران چه ویژگـی ای به 

اثـر شـما اضافـه می کنـد؟
طرح هایـی کـه در ذهـن دارم، بیشـتر در جغرافیـای کردسـتان و 
شـهر خودم اسـت؛ آدم هایی که بیشـتر آن ها را می شناسـم. نکته 
دیگـر این کـه فیلم بـرداری و عکاسـی بـرای من خیلی مهم اسـت و 
هنـوز هـم لذتـی کـه از عکاسـی می بـرم، از یـک فیلـم کامـل شـاید 
نبـرم. ایـن شـاید باعـث شـده اسـت نتوانـم در یـک محدودیـت 
آپارتمانـی قصـه ام را بسـازم. دوسـت دارم آدم هـا حرکـت داشـته 
باشـند و آنـان را در موقعیت هـای مختلفـی ببینـم تـا در جریـان 
قصـه بـه شـناخت بهتـری از آن هـا برسـیم. چـون موقعیت هـای 
جزئیـات  و  شـرایط  دارد،  مختلـف  عکس العمل هـای  مختلـف 
مختلفی دارد که شاید بهتر بتوان آدم ها را شناخت. این شناخت 
آن قـدر برایـم مهـم اسـت کـه ناخـودآگاه می بینیـد قصه هایـی که 
تعریف می کنم، مربوط به یک خانه و آپارتمان نمی شـود. آدم ها 
را در سـطح شـهر و روسـتاها در فضـای آن می بینیـد. فکر می کنم 
این طـوری شـما بهتر می توانیـد آدم ها و موقعیت هـا و قصه ها را 

تعریـف کنیـد. بـرای مخاطب هـم جذابیـت بیشـتری دارد.
 در چه شرایطی ممکن است روزی در تهران فیلم بسازید؟

شـاید در تهـران هـم قصه هایـی جـذاب بـرای مـن وجـود داشـته 
باشد. یکی از قصه هایی که در نظر دارم، از تهران شروع می شود 
و در ادامـه بـه کردسـتان می رسـد. من معمولا سـراغ قصه هایی 
مـی روم کـه آدم هـا و موقعیت هایـش برایـم آشـناتر هسـتند. امـا 
فعـلا فیلم هـای بعـدی من هـم به کردسـتان برمی گردد. دوسـت 
در  کـه  کنـم  تعریـف  سـینمایی  مدیـوم  قالـب  در  را  این هـا  دارم 

سـینمای ایـران دیده شـود.
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بدیــش اینــه کــه مــن وســط کلــی شــک ام کــه می خــوام بــرم یــا نــه 
... ولــی بدتــرش اینــه کــه صــد برابــر مطمئنــم کــه نمی تونــم بمونم.
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ظریف، طراح لباس: آیدین ظریف، تدوین: حمیدرضا لوافی، صدابردار: 
مهدی صالح کرمانی، صداگذار: امیرحسین قاسمی، موسیقی: سحر 
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 مـا جزئیـات زیـادی از فیلـم »مـن می ترسـم« نمی دانیـم، ولـی 
بـه نظـر می رسـد بـا توجـه بـه خلاصـه داسـتان کوتاهـی کـه از آن 
منتشـر شـده، بـه قصـه ای امـروزی می پـردازد. برایمـان کمـی از 
حال وهـوا و قصـه فیلـم بگوییـد و این کـه در چـه بسـتری اتفـاق 

می افتـد؟
البتـه  و  آدم هاسـت  بیـن  روابـط  قصـه  می ترسـم«  »مـن  قصـه 
پیچیدگی هـا و مسـائلی کـه بینشـان بـه وجـود می آیـد. این فیلم 

قصـه قـدرت، شـأن و احتـرام نیـز هسـت. 
 وقتـی صحبـت از روابـط می شـود، بسـیاری از آن هـا در بسـتر 
مسـائل اجتماعـی تعریـف می شـوند؛ دغدغـه ای کـه شـما بـه 
عنـوان کارگـردان در ایـن فیلـم داشـتید، چقـدر بـه مسـائل روز 

جامعـه نزدیـک اسـت؟

تحت تاثیر اتفاقات جامعه هستم 
گفت وگو با بهنام بهزادی، کارگردان »من می ترسم«

 در سـینمای بهنـام بهـزادی شـخصیت ها جایـگاه ویـژه ای دارنـد. او در فیلم هـای قبلـی  اش، »تنهـا دو بـار زندگـی می کنیـم«، 
»قاعـده تصـادف« و »وارونگـی« هـم همیـن ویژگـی را مدنظر قـرار داده و به گفته خـودش در تازه ترین فیلمش یعنی »من 
می ترسـم« کـه در سی وهشـتمین جشـنواره فیلـم فجـر بـه نمایـش درمی آیـد، ایـن نـگاه و مسـیر را ادامـه داده اسـت. »من 
می ترسـم« بـه روابـط بیـن آدم هـا در زندگـی امـروز می پـردازد و ویژگی هـای مختلـف آن هـا را بـه تصویـر می کشـد. بهـزادی 
می گویـد بـا آگاهـی از سـازوکارهای جشـنواره فجـر در ایـن جشـنواره شـرکت می کنـد؛ جشـنواره ای کـه ویترینـی از فیلم هـای 
سـال سـینمای ایران اسـت و در یک بازه زمانی فرصتی را برای تماشـای فیلم ها از سـوی طیف های مختلف از اهالی رسـانه و 

منتقـدان فراهـم می کنـد. بهـزادی در گفت وگـو بـا فجرنامـه از جزئیـات فیلم جدیدش گفته اسـت. 

نژلا پیکانیــــــان

بـه تعبیـر یکـی از دوسـتانم کـه ایـن اواخـر فیلـم را دیـده بودنـد، 
ایـن فیلـم آینـه اتفاقاتـی اسـت که ایـن روزهـا در جامعـه می افتد. 
بـه نظـر خـود مـن هم، به عنوان کسـی کـه در این جامعـه زندگی 
می کنـم و خیلـی تحت تاثیـر لایه های مختلف اتفاقـات در جامعه 
هسـتم، بازنمایـی ایـن موقعیـت در ایـن فیلـم برایـم مهم تریـن 

مسـئله بوده اسـت. 
 در فیلم هـای قبلی تـان هـم تکیـه زیـادی روی شـخصیت های 
فیلـم داشـتید. در »مـن می ترسـم« هـم ایـن رونـد ادامـه دارد؟

از  بیشـتر  ردپـا وجـود دارد، حتـی شـاید  ایـن  بلـه، فکـر می کنـم 
فیلم هـای قبلـی ام، چراکـه فکـر می کنـم ایـن شـیوه بـرای مـن در 
امتـداد نگاهـی اسـت کـه بـه عنـوان کارگردانی کـه از جامعه متاثر 
اسـت، در فیلم هایـم ایجـاد شـده و ادامـه پیـدا کـرده اسـت. فکـر 
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می کنـم بـه دلیـل این کـه مـن سـازنده مشـترک »مـن می ترسـم« 
با فیلم های قبلی هسـتم، این آثار نیز با هم نقاط مشـترکی دارند 

کـه البتـه کـم هم نیسـتند. 
داشـتند  زیادتـری  پرسـوناژهای  شـما  فیلم هـای  از  بعضـی   
شـخصیت های  کـه  قصـه ای  بـه  پرداختـن  خیـر.  دیگـر  برخـی  و 
زیادتـری دارد، کار شـما را بـه عنـوان کارگـردان دشـوارتر می کند؟

اصـولا قصـه الزاماتـی دارد کـه آن هـا را بـا خـودش مـی آورد. بـرای 
فیلمـی کـه سـاخته می شـود، تصمیـم آگاهانـه ای وجـود نـدارد و 
در مسـیر بسط و گسـترش قصه متوجه می شوید پرسوناژهایی 
پررنـگ شـده اند و نقششـان مهـم شـده و فکـر می کنـم این فیلم 

نیـز همیـن ویژگـی را داراسـت و پرسـوناژهای زیـادی دارد. 
کارگـردان  عنـوان  بـه  را  شـما  کار  هـم  طبیعتـا  مسـئله  ایـن   
سـخت تر می کنـد، چراکـه بایـد روی پرداختـن بـه شـخصیت های 
زیادتـری متمرکـز شـوید. چالـش خاصـی در این زمینه داشـتید؟

»مـن می ترسـم« فیلمـی سـکانس- پلان اسـت؛ البته به شـکلی 
کـه ایـن ویژگـی خیلـی به چشـم نیایـد و شـاید حتی اگر کسـی این 
موضـوع را ندانـد، خیلـی متوجـه آن هـم نشـود. امـا ایـن مسـئله 
یکـی از چالش هایـی بـود کـه مـن در این فیلم بـا آن روبـه رو بودم، 
ولی از طرف دیگر، یک بخش لذت بخش سـینما همین نیازهایی 
اسـت کـه داسـتان دارد و شـما بـرای بـه دسـت آوردن و نمایـش 

دادن آن هـا تـلاش می کنیـد. 
 سـکانس- پـلان بـودن نیـاز فیلـم بـود و شـیوه ای بـرای روایت 
قصـه ای کـه ایـن نـوع از فیلم بـرداری را می طلبیـد، یـا صرفـا بـرای 

پشـت سرگذاشـتن یـک تجربـه جدیـد آن را بـه کار بردیـد؟
عـلاوه بـر این کـه قصـه ایجـاب می کـرد، انتخـاب این شـیوه دلایل 
ساختاری و فرمی هم داشت و فکر کردم این شیوه شکل بهتری 

برای روایت اسـت. 
 شـما به عنوان یک کارگردان مسـتقل که در مسـیر سـینمای 
شـخصی خودتـان گام برمی داریـد، در جشـنواره فجر هم حضور 
از سـوی مخاطبـان و  داشـتید و کارهایتـان در جشـنواره، هـم 
منتقـدان و هـم دسـت اندرکاران برگـزاری جشـنواره مـورد توجـه 

قـرار گرفتنـد. ارزیابـی خودتـان از حضـور در جشـنواره چیسـت؟
در  فیلم  جشنواره  پیچیده ترین  احتمالا  فجر  فیلم  جشنواره 
دنیاست. عده زیادی می دانند که در این جشنواره هستند و عده 

کمی هم قرار است جایزه ببرند. بلافاصله این پرسش به وجود 
برای چه در جشنواره شرکت می کنند و پاسخ  می آید که بقیه 
این است که جشنواره گردهمایی سالانه سینمای ماست؛ جایی 
که اهالی سینما، علاقه مندان، منتقدان و نویسندگان سینما 
را همه ساله زیر یک سقف جمع می کند و در یک فرصت نسبتا 
کوتاه 10 روزه همه تولیدات سینمای ایران را برای آن ها به نمایش 
می گذارد. فکر می کنم این جنبه گردهمایی را اگر در نظر بگیریم، به 
این نتیجه خواهیم رسید که جشنواره از دهه 60 وظیفه خودش 
دانسته که به نوعی ویترین سالانه سینما باشد. باز هم اگر این 
نکته و مسئله قبلی را که به آن اشاره کردم، در نظر بگیریم، باعث 
می شود با انتظار کمتری وارد جشنواره  شویم و به نتیجه ای که 
مدنظر است، برسیم. برای خود من جشنواره فیلم فجر نقش 
همان گردهمایی را دارد که با هم فیلم می بینیم. در چند سال 
اخیر هم با چند رویکرد و برخورد مختلف و متفاوتی که دیدم، 
خیلی آگاهانه در این رویداد حضور داشتم. اصولا توقع من از 
جشنواره فجر چندان نیست، چراکه همان طور که اشاره کردم، 
این جشنواره بسیار پیچیده است و مسائل مختلفی خارج از فیلم 
دیدن و سینما در آن دخیل است و شاید اشتباه باشد اگر به 

عنوان یک فستیوال سینمایی صرف به آن نگاه کنیم.
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در  من  خوشحالم  و  نیست  مستثنا  قاعده  این  از  هم  »بانو« 
فیلم هایم سراغ قهرمان هایی از جنس خودمان رفتم؛ افرادی که 
ویژگی های مثبتی دارند و به عنوان الگو برای همه افراد جامعه 

قابل باور و دست یافتنی هستند.
این قهرمان ها از جامعه دور نیستند. اگر قهرمان معرفی شده 
در یک اثر با جامعه خود فاصله داشته باشد، تنها هیجان منتقل 
می کند، اما شاید کارکرد دیگری نداشته باشد. در صورتی که باید 
معرفی او حامل و منتقل کننده انرژی باشد. یک قهرمان اگر چنین 
ویژگی هایی نداشته باشد، نمی تواند به عنوان الگوی مناسبی 
برای جامعه باشد، چون مخاطب با او هم ذات پنداری نمی کند. 
این قهرمان ها در واقع همان مردمان ساده این اجتماع هستند 
با شیوه ای  به مشکلاتشان  آن ها نسبت  این که  تفاوت؛  با یک 
متفاوت برخورد می کنند و به همین واسطه انتقال دهنده امید 
و انرژی هستند، که اگر این طور نباشد، اتفاقی که باید، به وقوع 

نمی پیوندد. 
به  به »بانو« هم علقه های شخصی ما نسبت  پرداختن  دلیل 
این قهرمانی است که درخصوص آن فیلم ساخته ایم؛ هم چنین 

دل بستگی به داشته های فکری  و مبانی مان.

قهرمان ها را دوست دارم
مستند »بانو«، به روایت محمد حبیبی  منصور، کارگردان

پرداختن به موضوع قهرمان ها در سینما یکی از علاقه مندی های 
من است که سعی می کنم آن را با تجربه ساخت مستند های 
متفاوت دنبال کنم. خلأ پرداخت به این مقوله در تلویزیون و 
سینما آن چنان مشهود است که من را بیش از پیش برای ساخت 
از  من  منظور  کرد.  ترغیب  دارد،  قهرمان  که  ویژگی  این  با  اثری 
قهرمان قهرمان هایی هستند که بتوانند نقش الگو را برای جامعه 
ویژگی های  قهرمان ها  از  جنس  این  که  البته  و  کنند  ایفا  خود 
مردم  به  شبیه  باید  قهرمان ها  زندگی  شکل  دارند.  مشخصی 
باشد. در حقیقت قهرمان ها باید از جنس مردم باشند تا بتوانند 
تاثیر بگذارند. جامعه به چنین فضای فیلم سازی نیاز دارد، چراکه 
یک جامعه با قهرمان هایش زندگی می کند و این افراد بخشی از 
فرهنگ یک نظام اجتماعی هستند. اگر این فرهنگ را از جامعه 
بگیریم، آن را تبدیل به یک جسم بی روح کرده ایم. یادمان باشد که 

مردم از چنین قهرمان هایی اعتمادبه نفس می گیرند.
از آن جایی که من قهرمان ها را دوست دارم، مستند پرتره را هم 
عشق«،  »صیادان  چون  من  گذشته  فیلم های  دارم.  دوست 
»نقطه رهایی«، »داستان آینده« و »معلم« همه قهرمان محورند. 
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دسـتور کار جشـنواره سـال های آینده قـرار بگیرد.
در  مسـتند  و  کوتــــــــــــــاه  فیلم هـای  عالـی  حضــــــــــــــــور 

جهانـی  جشـنواره های 
سـینمای کوتـاه و مسـتند ایـران آبـروی سـینمای ایران در سـطح 
بین الملـل اسـت و نمی شـود بـه ایـن راحتـی از آن هـا گذشـت. در 
طـول تاریخ سـینمای ایران جوایـز و نمایش های عالی در بهترین 
مختلـف  گونه هـای  حضـور  داشـتیم.  جهانـی  جشـنواره های 
سـینمایی همچـون انیمیشـن، مسـتند و کوتـاه باعـث اعتبـار و 

ارتقـای سـطح کیفـی جشـنواره می شـود.
کوتـاه و فیلم سـازانی دغدغه منـد فیلم هـای 

سـینمای کوتـاه، سـینمای خلاقیـت و ظرافـت اسـت. یـك گونـه 
سـینمایی اسـت کـه فیلم سـازان دغدغه منـد خـود را دارد. فیلـم 
»برف های سـپید سـرگردان« بخشـی از پروژه »آب و آیینه« اسـت 
کـه بـا بودجـه شـخصی از 10 سـال پیـش در مـدت شـش سـال 
فیلم بـرداری و عکس بـرداری شـده اسـت. و بعـد از آن، انجمـن 
سـینمای جوانـان در تهیـه آن مشـارکت کـرده و بـا حمایـت حـوزه 

هنـری مازنـدران تولیـد شـده  اسـت. 
عشـق و مرگ

بـه  متفـاوت  خلاقانـه  نـگاه  یـک  سـرگردان«  سـپید  »برف هـای   
و مـرگ. از هسـتی اسـت؛ عشـق  نـاب  لحظـه ای 

ین بسـتر برای بیـان موضوعات  ؛ مناسـب تر هنـر
اجتماعـی

موضوعات  برای  بستر  مناسب ترین  زبانی  و  شکل  هر  در  هنر 
اجتماعی همچون مسائل محیط زیستی، مهاجرت، جنگ و... است.

هنر زبانی گویا برای بیان موضوعات 
اجتماعی

»برف های سپید سرگردان« به روایت محمدرضا وطن دوست

فیلم هـای  و  فجـر  جشــــــــــــــنواره  فیلـم  ینـش  گز نحـوه 
ازقلم افتـاده

فیلم های بخش مسابقه جشنواره فیلم فجر از بین کاندیداهای 
بهترین فیلم داسـتانی و تجربی جشـن خانه سـینما و جشـنواره 
فیلـم کوتـاه تهـران انتخـاب می شـوند. از دیـدگاه بنـده ایـن روش 
کاملـی بـه نظـر نمی رسـد، چـون ممکـن اسـت بر اسـاس سـلایق 
داوران آن جشـنواره ها، بعضـی از فیلم هـا از قلـم افتـاده باشـند، 
یـا شـاید فیلم هـای جدیـدی در طـول این مدت سـاخته شـده که 

لیاقـت حضور در بخش مسـابقه را داشـته باشـند.
گونه های سـینما جشـنواره فیلـم فجـر برای همـه 

جشـنواره فیلـم فجـر بـرای همـه گونه هـای سـینمای ایران اسـت 
و ایـن اتفـاق بایـد بسـیار زودتـر می افتـاد. مطمئـن هسـتم اکـران 
مردمی تاثیر به سـزایی خواهد داشـت، و این فرهنگ سـازی اسـت 
که باید از سـوی مدیران کلان فرهنگی هدایت شـود، همین طور 
که نمایش فیلم های مستند و کوتاه در گروه هنر و تجربه نشان 
داد می تـوان منتظـر اتفاقـات خوبـی در ایـن حـوزه بـود. در ضمن 
نشسـت اهالـی رسـانه برای فیلم های مسـتند و کوتاه نیـز باید در 



برخـی از کارگردانـان سـینمای ایـران در 
سـن و سـال جوانـی و قبـل از رسـیدن 
به 40 سـالگی موفق شده اند مجسمه 
غ جشـنواره فیلـم فجـر  بلوریـن سـیمر
را در دسـت بگیرنـد، جایـزه ای کـه اغلـب 
بـرای ایـن کارگردانـان خوش یمـن بوده 

و کارنامـه آنـان را پربـار کـرده اسـت.



وستایی غ بلورین  کارگردانی و فیلمنامه/ ابد و سعید ر سیمر
یک روز، دوره 34/ 26 ساله

ی یز کمال تبر
غ بلورین فیلمنامه/  سیمر
لیلی با من است، دوره 14/ 

36 ساله

یمی رضا میرکر
غ بلورین کارگردانی/ اینجا چراغی  سیمر

روشن است، دوره 21/ 36 ساله

رخشان بنی اعتماد
غ بلورین کارگردانی/ نرگس،  دوره 10/  سیمر

37 ساله

تهمینه میلانی
غ بلورین فیلمنامه/  سیمر

دوزن، دوره 17/ 38 ساله

غ بلورین کارگردانی/ چهارشنبه سوری،  اصغر فرهادی سیمر
دوره24/ 33 ساله

ابراهیم حاتمی کیا
غ بلورین فیلمنامه و کارگردانی/  آژانس شیشه ای، دوره 16/ 36 ساله2 سیمر

محمدحسین مهدویان
غ بلورین جایزه ویژه هیئت داوران/  ایستاده در غبار، دوره 34/ 34 سالهســیمر
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دیدگاه 

ین کارگردانان  جوان تر
سینمای ایران که 

غ به خانه بردند سیمر

وستایی ر سعید 
»ابد و یک روز« به معنای واقعی کلمه یک اتفاق در جشنواره فیلم 
فجر بود. به این ترتیب که فیلم سعید روستایی به سی وچهارمین 
جشنواره فیلم فجر رسیده بود و وقتی هیئت انتخاب به تماشای 
فیلم  که  رسیدند  جمع بندی  این  به  نشستند،  فیلم  از  بخشی 
کنجکاوی  سخنان  همین  و  دارد  بالایی  بسیار  قابلیت  روستایی 
بسیاری اطراف این فیلم به وجود آورد. روستایی بعد از مدت ها 
مستندسازی و ساخت فیلم کوتاه، درحالی که تازه 26 سال سن 
داشت، با فیلمی که به نظر می رسید از مدعیان اصلی جشنواره 

تعجب  کمال  در  و  گذاشت  سینمایی  رویداد  این  به  پا  است، 
توانست سیمرغ های متعددی را به دست آورد. زمانی که بارها در 
مراسم اختتامیه سی وچهارمین دوره جشنواره فیلم فجر نام »ابد 
و یک روز« خوانده شد و پسر جوان 26 ساله ای روی سن رفت تا 
جوایزش را از دو بخش سودای سیمرغ و نگاه نو بگیرد، یکی از 
رکوردهای سینمای ایران ثبت شد. پیش از او کارگردانی به این 
جوانی صاحب سیمرغ بلورین کارگردانی نشده بود و باید دید در 

سال های آینده کسی رکورد روستایی را تغییر می دهد یا نه.

جمعی از کارگردانان سـینمای ایران قبل از 4۰ سـالگی موفق شـدند برای نخسـتین بار سـیمرغ بلورین کسـب کنند و برخی 
این سـیمرغ را برای اولین فیلم سـینمایی خود گرفتند و تعدادی هم بعد از چند تجربه اولیه در سـنی پایین تر از 4۰ سـالگی 
جایزه را در دسـتان خود گرفتند. از میان هشـت فیلم سـازی که می توان نام آنان را در فهرسـت جوان ترین صاحبان سـیمرغ 
دید، از سـعید روسـتایی 2۶ سـاله تا تهمینه میلانی 38 سـاله دیده می شود. هم چنین بر اسـاس اطلاعات به دست آمده در 
این گزارش گویا 3۶ سـالگی زمان خوش اقبالی فیلم سـازان اسـت. سـه نفر از این هشـت کارگردان در 3۶ سـالگی سـیمرغ 

بلورین بهترین کارگردانی یا فیلمنامه )فیلمنامه  اثری که خودِ فیلم سـاز آن را کارگردانی کرده( را به دسـت آورده اند.
در ادامه مروری بر این فهرست و جزئیات کار این کارگردانان به ترتیب سنی صورت می گیرد.

از روستایی 26 ساله تا میلانی 38 ساله
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دیدگاه 

از روستایی 26 ساله تا میلانی 38 ساله

فرهادی اصغر 
نه برای این که اصغر فرهادی امروز دو مجسمه اسکار در خانه دارد 
و نه به خاطر این که فیلمش در سطح جهانی اکران شده و طرفدار 
می توان  غبار«  در  »رقص  فیلم  ارزش های  خاطر  به  فقط  دارد، 
دریغ خورد که چرا این فیلم نتوانست نخستین سیمرغ بلورین را 
برای فرهادی به ارمغان بیاورد، اما بالاخره زمان زیادی لازم نبود تا 
جایزه ای که حق این کارگردان بود، در دستانش آرام بگیرد. فرهادی 
در سال 1384 برای یکی از محبوب ترین فیلم های سینمایی اش 
موفق به کسب جایزه از جشنواره فیلم فجر شد. او »چهارشنبه 
سوری« را با موضوع شک یک زن به همسرش و ورود زنی کارگر به 
خانه روایت کرد. او برای کارگردانی این فیلم موفق به کسب سیمرغ 
بلورین کارگردانی از بیست وچهارمین جشنواره فیلم فجر شد و 
زمانی سیمرغ را در دست گرفت که 33 سال داشت. راه پیش روی 
این کارگردان جوان تا این جا رو به پیشرفت بوده و انتظار می رود این 

روند برای او و آثارش ادامه داشته باشد.
مهدویان محمدحسین 

»ایستاده در غبار« با نوع ساخت ویژه ای که این فیلم داشت و 
بازیگر، یک نوآوری در  از صدای شخصیت حقیقی روی  استفاده 
خلاقانه  فیلم  این  مهدویان  محمدحسین  بود.  ایران  سینمای 
خود را زمانی به جشنواره فجر ارائه کرد که کارگردان خوش ذوقی 
چون سعید روستایی وارد سینما شده بود و شاید این هم زمانی 
بدشانسی زیاد مهدویان بود. بااین حال، سهم این کارگردان از جوایز 
سی وچهارمین جشنواره فجر، سیمرغ بلورین جایزه ویژه هیئت 
تا جزو جوان ترین  او در 34 سالگی سیمرغ گرفت  داوران بود. 

صاحبان سیمرغ در عرصه کارگردانی نام بگیرد.
تمی کیا حا ابراهیم 

یکی از کارگردانانی که در سال های بعد از انقلاب آثار قابل توجهی را 
مقابل دوربین برد، ابراهیم حاتمی کیاست. او که دیگر حالا به عنوان 
یکی از پیش کسوتان سینمای دفاع مقدس محسوب می شود، 
اولین بار وقتی 36 ساله بود، با اثر جدید خود جشنواره فیلم فجر را 
تکان داد. »آژانس شیشه ای«، ساخته حاتمی کیا، چنان موفق شد 
که علاوه بر سیمرغ بلورین کارگردانی جوایز دیگری را هم برای دیگر 
عوامل فیلم به همراه داشت. این جایزه در سال 1376 در دستان 

کارگردان صاحب سبک سینمای ایران جای گرفت.

یزی تبر کمال 
»لیلی با من است« یکی از موفق ترین کمدی های سینمای ایران 
در سال های بعد از انقلاب محسوب می  شود که علاوه بر کیفیت 
خود فیلم، به دلیل شوخی کردن با موضوع حضور در میدان جنگ 
عنوان یک »اولین« را به خود اختصاص داده است. این کارگردان در 
سال 1374 موفق شد برای نگارش فیلمنامه »لیلی با من است« 

سیمرغ بلورین فیلمنامه را در سن 36 سالگی دریافت کند.
یمی میرکر رضا 

رضا میرکریمی زمانی که هنوز به »به همین سادگی« و »امروز« و 
»خیلی دور، خیلی نزدیک« نرسیده بود، برای ساخت فیلم سینمایی 
»این جا چراغی روشن است« در بیست ویکمین دوره جشنواره 
فیلم فجر زمانی که 36 سال داشت، سیمرغ را در دستانش گرفت و 

این تجربه برای او در پروژه های دیگر تکرار شد.
بنی اعتماد رخشان 

در سال 1370 زمانی که رخشان بنی اعتماد »نرگس« را کارگردانی 
کرد، نام این کارگردان سینما با نام فیلم هایی که به موضوعات 
اجتماعی می پردازد، همراه شده بود. او اما »نرگس« را به عنوان 
یکی از فیلم هایی که دغدغه موضوعات جامعه را دارد، کارگردانی 
کرد و این فیلم  توانست برای نخستین بار سیمرغ بلورین را در 
دستان این فیلم ساز قرار دهد. بنی اعتماد 37 ساله بود که جایزه 

خود را از دهمین  جشنواره فجر دریافت کرد.
میانی تهمینه 

تهمینه میلانی همچون کمال تبریزی، اولین سیمرغ بلورین خود 
را در سن 38 سالگی گرفت. او فیلمنامه »دو زن« را نوشته بود؛ 
فیلمی که در هفدهمین دوره جشنواره فیلم فجر به نمایش درآمد 

و موجب شد سیمرغ بلورین بهترین فیلمنامه به آن تعلق بگیرد.
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نشست خبری فیلم   لباس شخصی
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نشست خبری فیلم   خروج
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تابای نشست خبری فیلم   آ
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در حاشیه
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تلیه فجر آ



بولتــــــــــــن مجازی سی و هشتمین جشـــــــــنواره فیلم فجـــــر

1398 دی   18 جمعــه   ، ســــــــــــــیزدهم  شــــــــــــــــــــــــماره 

نمایی از پشت صحنه فیلم   تعارض


